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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0303123)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Intet.
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2.  Referat og godkendelse af dagsorden (2019-0303182)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 10. oktober 2019.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

 

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 10. oktober 2019.

Endvidere skal lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

 

Løsning

Referater

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

 

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Intet.

 

Beslutning

1. Bent Lohmann gjorde opmærksom på en fejl i referatet af lokaludvalgsmødet den 10. oktober
2019, om hvornår et lokaludvalgsmedlem forlod mødet. Fejlen rettes i internetversionen af
referatet. Derudover havde lokaludvalget ingen bemærkninger til lokaludvalgsmødet den
10. oktober 2019.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af
dagsordenen", godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
16. Dispensation til hotellejlighed i Sankt Peder Stræde
17. Rosenborg Eksercerplads
18. Udsmykning af byggepladshegn i Købmagergade
19. Opfølgning på lokaludvalgets nabomøde for beboerne i Laksegade-kvarteret og omkring
Nikolaj Plads
21. Tovholder for Puljegruppen
22. Puljeansøgninger til 2019-puljen, november 2019
23. Puljeansøgninger til 2020-puljen, november 2019
24. Status på lokaludvalgets pulje, november 2019

 

Bilag
Referat af lokaludvalgets møde den 10. oktober 2019 (ikke på papir)
Referat af lokaludvalgets møde den 10. oktober 2019 - tillægsdagsorden Dantes Plads (ikke på
papir)
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3.  Forslag om ny plads ved Østerport st. (2019-0303980)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte et forslag om at lukke Østbanegade ved Østerport St., så der kan
etableres en plads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter følgende forslag:  Ved at lukke Østbanegade ved Østerport St.,
så man kun kan køre ad Kristaniagade, kan der  etableres en plads med træer og gå- og
cykelstier og også gerne med blomsterbede. 

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om det vil fremme forslaget overfor Teknik- og
Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget.

Problemstilling

I mødet den 10. oktober 2019 oplyste formanden, at borgere har henvendt sig til lokaludvalget med et
forslag om en pladsdannelse i Østbanegade ved Østerport st. med træer og blomsterbede samt med
gå- og cykelsti. I forslaget indgår en lukning af Østbanegade. Lokaludvalget bad om at få sagen på
dagsordenen for lokaludvalgets møde den 14. november 2019.

Løsning

I mødet den 14. november 2019 orienterer forslagsstilleren lokaludvalget om forslaget.

Forslag

Forslagsstilleren, der repræsenterer ejerforeningen Østbanegade 5,  stillede med mail den 29. august
2019 til Østerbro Lokaludvalg og efterfølgende til Indre By Lokaludvalg følgende forslag:

Ved at lukke Østbanegade ved Østerport St., så man kun kan køre ad Kristaniagade, kan der 
etableres en plads som den ved Rådhuspladsen foran Utrechthuset. Det skal være en plads med
træer og gå- og cykelstier og også gerne med blomsterbede,  sådan som der er ved enden af
Langeliniebroen.

Hvis ikke lukning af Østbanegade er muligt, kan ideen - om end i mindre omfang - give mening.

Forslagsstilleren påtager sig gerne at skaffe den fornødne finansiering.
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Teknik- og Miljøforvaltningens vurdering

Formanden bad den 9. september 2019 Teknik- og Miljøforvaltningen forholde sig til forslaget.
Forvaltningen svarede den 19. september 2019:

"Tak for jeres henvendelse af 9. september 2019, hvor I ønsker en vurdering af om Østbanegade ved
Østerport Station kan lukkes for bilkørsel, så der kan skabes en plads.

I forslag til Kommuneplan 2019 er Østbanegade og Kristianiagade udlagt som bydelsgader.

Det er forvaltningens vurdering, at det giver en fornuftig afvikling af den lokale trafik på dette sted i
bydelen og i forhold til den lokale trafik, der benytter parkeringspladserne i området.

En lukning af Østbanegade vil kræve en trafikanalyse, så de trafikale konsekvenser kan vurderes,
idet en lukning vil kunne skabe trængsels- eller trafiksikkerhedsproblemer andre steder på det lokale
vejnet i området.

Teknik- og Miljøforvaltningen vurderer ikke, at der for nærværende er grundlag for at søge
økonomiske midler til igangsætning af en trafikanalyse.

Hvis der er et generelt ønske i området, herunder fra beboerforeninger i Kristianiagade og
Trondhjemsgade, om en lukning af Østbanegade, så der kan skabes en plads ved Østerport Station,
vil forvaltningen bringe ønsket videre for at søge finansiering til udarbejdelse af en trafikanalyse for
området."

Formandens vurdering

Umiddelbart er forslaget fint i tråd med lokaludvalgets principielle holdning til, hvordan byrum skal
anvendes, men på baggrund af Teknik- og Miljøforvaltningens svar bør følgende afklares, før
lokaludvalget beslutter, om det vil fremme forslaget over for Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik-
og Miljøudvalget:

• i hvilken grad der er opbakningen til forslaget blandt beboerne og de erhvervsdrivende i
området. Dette kan eventuelt afklares med en borgerpanelundersøgelse, hvor lokaludvalget
beder de medlemmer af Indre By Borgerpanel, der bor i området, om at forholde sig til
forslaget.

• finansieringen.
• afgrænsningen af pladsdannelsen, der foreslås.

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter forslaget med henblik på en beslutning om, hvorvidt det
skal fremmes over for Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget..

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede følgende forslag:  Ved at lukke Østbanegade ved Østerport St., så man
kun kan køre ad Kristaniagade, kan der  etableres en plads med træer og gå- og cykelstier og
også gerne med blomsterbede. Pladsen lukkes ved Bergensgade.  

Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:
• De, der bor i kvarteret, bør høres og gå ind for forslaget; også dem, der bor i

Kristianiagade, hvis lokaludvalget skal støtte det.
• Det vil give en uhensigtsmæssig trafikafvikling ved Kristianiagade.
• Det vil være bedre at lukke Bergensgade.
• Trafikken i kvarteret skyldes bl.a. beboerparkering. Det komplicerer sagen.
• Ejerforeningen i Østbanegade 11, ejeren af nr 13, 15 og 17 og gårdlauget i hele

karréen Østbanegade  /Stavangergade / Trondhjemsgade / Trondhjems Plads går ind for
forslaget.

• Folk, der går ad Folke Bernadottes Allé, bør ledes over til Østbanegade.
• Politiet skal ind over, før forslaget kan blive til noget. Lokaludvalget kan spørge.
• Den foreslåede plads kan blive et godt mødested.
• Den foreslåede plads kan blive en god overgang mellem Østerport st. og

metrostationen.
• Lokaludvalget kan spørge de medlemmer af Indre By Borgerpanel, der bor i kvarteret, om

deres holdning til forslaget.
• Lokaludvalget kan evt. betale trafikanalysen, som Teknik- og Miljøforvaltningen mener,

skal udføres.
• I følge kkkort kører der 2.900 køretøjer i Kristianiagade i døgnet.
• Østerport metrostation er den station på Cityringen, der er hårdest ramt af

partikelforurening.
• Forslaget er godt.
• Lokaludvalget skal ikke finansiere en trafikanalyse eller trafiktælling. Det er forvaltningens

opgave.
• Lokaludvalget kan foreslå Teknik- og Miljøforvaltningen at opretholde den nuværende,

midlertidige spærring i Østbanegade, så man kan prøve forslaget af.
• Lokaludvalget kan undtagelsesvis finansiere en trafikanalyse og trafiktælling, hvis det slås

fast, at det ikke er normal praksis.
• Forslaget giver mening, eftersom Østbanegade er lukket i den anden ende  - ved

Vordingborggade.
• Trafikanalysen og trafiktællingen bør omfatte hele kvarteret, og bør foretages, når

metrobyggepladserne og lastbiltrafikken dertil er væk.
• Trafikanalysen og trafiktællingen bør foretages nu, hvor Østbanegade er midlertidigt

spærret.
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• Hele Indre By skal indgå i en trafikanalyse, jf. et brev fra teknik- og miljøborgmesteren.
• Lokaludvalget bør kontakte Østerbro Lokaludvalg om en trafikanalyse af kvarteret.
• Lokaludvalget kan tjekke, hvor meget trafik der kører mellem Nordhavnstunnelen og

Østerport ad Folke Bernadottes Allé og Kalkbrænderihavnsgade.

2. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget spørger de
medlemmer af Indre By Borgerpanel, der bor i kvarteret, om deres holdning til forslaget.

Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget
gennemfører en kampagne i kvarteret for tilmelding til Indre By Borgerpanel.

Lokaludvalget beslutter senere, om det vil fremme forslaget om en plads ved Østerport st.
overfor Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget.

Bilag
1. Kort over området ved Østerport st.
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4.  Mindesten i Churchillparken for australske piloter (2019-0304933)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et forslag om
at opsætte en mindesten i Churchillparken for australske piloter, der blev nedskudt eller forulykkede
over Danmark under 2. Verdenskrig.  

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der fremgår
af løsningsafsnittet, om et forslag om at opsætte en mindesten i Churchillparken for australske
piloter, der blev nedskudt eller forulykkede over Danmark under 2. Verdenskrig.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen bad den 17. oktober 2019 lokaludvalget om et høringssvar vedr. et
forslag fra Australiens ambassadør om at opsætte en mindesten i Churchillparken for australske
piloter, der blev nedskudt eller forulykkede over Danmark under 2. Verdenskrig.

Det fremgår af ambassadørens ansøgning, at der er tale om en mindesten, som hæves 20 grader fra
jordoverfladen. Den er i sort poleret granit, længde: 140 cm, bredde:  90 cm og højde: 50 cm. Den
foreslås placeret nordøst for Frihedsmuseet. Se ansøgningen og kortet i bilaget. Fotoet i bilaget er et
eksempel på en lignende mindesten andetsteds, men ikke identisk med mindestenens endelige
udformning.

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at da mindestenen ikke er kunstnerisk udformet, har forslaget
ikke været forelagt Rådet for Visuel Kunst.

Løsning

Kommentarer

Sekretariatet bad den 21. oktober 2019 lokaludvalgets medlemmer og suppleanter om kommentarer
til sagen, og har fået nedenstående meldinger:

Suppleant Henrik Anton Svendsen: "Jeg mener ikke vi skal have flere monumenter."

Lokaludvalgsmedlem Lean Milo: "Kan man forestille sig, at flere allierede fra 2. Verdenskrig vil
komme med ønske om deres mindeplads i samme nærhed til de faldne frihedskæmpere? 
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I så fald vil jeg anbefale, at man placerer vores allierede på plænen mellem den engelske kirke og de
danske frihedskæmperes mindeplads. Dermed skabes der et rum for de danske frihedskæmpere og
et rum for vores allierede, som er sammen, men alligevel hver for sig."

 

Høringssvar

Formanden foreslår følgende høringssvar:

"Teknik- og Miljøforvaltningen bad den 17. oktober 2019 lokaludvalget om et høringssvar vedr. et
forslag fra Australiens ambassadør om at opsætte en mindesten i Churchillparken for australske
piloter, der blev nedskudt eller forulykkede over Danmark under 2. Verdenskrig.

Indre By Lokaludvalg er for, at den foreslåede mindesten opstilles i Churchillparken, men mener, at
den foreslåede placering er for tæt på Frihedsmuseet.

Lokaludvalget foreslår, at den opsættes mellem den engelske kirke og de danske frihedskæmperes
mindeplads. Dermed skabes der et rum for de danske frihedskæmpere og et rum for vores allierede,
som er sammen, men alligevel hver for sig.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at forslaget vil blive indstillet til Teknik- og Miljøudvalget i
begyndelsen af 2020.

Beslutning

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der fremgår af
løsningsafsnittet, om et forslag om at opsætte en mindesten i Churchillparken for australske piloter,
der blev nedskudt eller forulykkede over Danmark under 2. Verdenskrig.

Bilag
1. Ansøgning om at placere en mindesten i Churchillparken
2. Kort med forslag til mindestenens placering
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3. Tekst på mindestenen
4. Foto
5. Kort over Churchillparken
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5.  Idéer og forslag til miljøvurdering af Lynetteholm (2019-0302536)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens høringssvar til Miljøstyrelsen vedr. høring om ideer og
forslag til miljøvurdering af etablering af Lynetteholm til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager hans høringssvar til Miljøstyrelsen om ideer og forslag til
miljøvurdering af etablering af Lynetteholm, som fremgår af løsningsafsnittet, til efterretning. 

2. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at Indre By Lokaludvalg ikke er inviteret til at
deltage i By & Havns følgegruppe om planlægningen af Lynetteholm. 

Problemstilling

Høring

Med mail den 11. oktober 2019 indkaldte Miljøstyrelsen ideer og forslag til miljøvurdering af
etablering af Lynetteholm. Der var svarfrist d. 8. november 2019. 

Formålet med idéfasen er, at borgere og øvrige interessenter, der kan blive berørt af projektet, får
mulighed for at stille spørgsmål og for at komme med forslag og ideer til emner, som skal have
særligt fokus i miljøvurderingen og ønskes belyst i miljøkonsekvensrapporten til brug for den videre
planlægning for Lynetteholm. 

Miljøvurderingen omfatter alene påvirkningerne ved at anlægge og drive selve Lynetteholm som ny
landindvinding og jorddepot samt adgangsforhold hertil.

Den fremtidige etablering af Lynetteholms infrastruktur med vejforbindelser og metro samt selve
byudviklingen vil i miljøvurderingen blive beskrevet på projekternes nuværende detaljeringsniveau.
Projekterne vil blive behandlet i separate forundersøgelser og miljøvurderinger på et senere
tidspunkt, når disse dele er mere konkrete. Etablering af en eventuel fremtidig sluseport ved
Nordhavn indgår heller ikke i dette projekt.

Lynetteholm

I henhold til Principaftale om anlæg af Lynetteholm er der fire formål med projektet:

• Klimasikring:
Lynetteholm vil være et væsentligt element i klimasikringen af København og sikrer mod
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stormflod fra nord. 

• Behov for deponering af jord:
Lynetteholm etableres med overskudsjord og håndterer dermed Københavns Kommunes
forestående udfordring med anvisning af plads til deponering af såvel ren som forurenet jord. 

• Areal til byudvikling: 
Lynetteholm mindsker presset på eksisterende by i forhold til befolkningsudvikling,
prisstigninger og fortætning. 

• Udbygning af og bidrag til infrastruktur:
Indtægterne fra byudviklingen af Lynetteholm vil kunne bidrage til at finansiere overordnet
kollektiv infrastruktur med henblik på metrobetjening af området og etableringen af Østlig
Ringvej.

 

Lynetteholm som et ca. 2,8 km2 opfyld øst for Trekroner Søfort mellem Nordhavn og Refshaleøen.
Lynetteholm er afgrænset af et indre og et ydre cirkelslag, der indpasser opfyldet i indsejlingen til
København og skaber et nyt stort havnerum omkring Trekroner.

Jordopfyldning

Anlæg af Lynetteholm kræver:

• Konstruktion af øens afgrænsning
• Opfyldning af området med forurenet og ren jord

 

Lynetteholm skal fyldes op med jord fra bl.a. metroen og andre anlægsprojekter i
hovedstadsområdet, som alle producerer store mængder overskudsjord. Hvor lang tid det tager at
opfylde Lynetteholm er derfor afhængig af omfanget af bygge- og anlægsprojekter i København de
næste mange år. Erfaringer fra en tilsvarende opfyldning i Nordhavn viser en tidshorisont på 30-40
år.

By & Havn forventer, at opfyldningen med jord kan starte omkring 2023. Efter ca. 10 år forventer man
at kunne gå i gang med byudvikling af dele af Lynetteholm, samtidig med at der fortsat sker
opfyldning i en årrække.

På Refshaleøen bliver der anlagt en modtageplads for jord med kontorbygning til administration,
garager og værksteder til maskiner samt en vejestation til registrering af den tilkørte jord.

Den nuværende adgangsvej via Refshalevej vurderes at være utilstrækkelig og vanskelig at udvide.
Der kan derfor være behov for at etablere en ny adgangsvej til modtagepladsen på Refshaleøen via
Forlandet og øst om boligbebyggelsen ved Margretheholm via Kraftværkshalvøen og på tværs af
Margretheholm Havn til Refshaleøen.
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Anlæg af en ny adgangsvej på tværs af Margretheholm Havn vil betyde, at lystbådehavnens
aktiviteter skal flyttes, f.eks. til en nyindrettet lystbådehavn ved Prøvestenen. By & Havn vil endvidere
undersøge, om det er muligt at sejle jorden til Lynetteholm som supplement til transport med lastbil.

Borgermøde

By & Havn var den 30. oktober 2019 vært for et borgermøde, hvor projektet blev præsenteret, og
der var mulighed for at stille spørgsmål. Sekretariatet har fået oplyst, at ca. 300 borgere deltog.

Følgegruppe

By & Havn inviterede d. 29. oktober 2019 repræsentanter fra Christianshavns Lokaludvalg, S/K
Lynetten, Amager Øst Lokaludvalg, E/F Udsigten og repræsentanter for lejerne på
Margretheholmsvej til at deltage i en følgegruppe om planlægningen af Lynetteholm.

Efter ønske fra lokaludvalgets formandskab har sekretariatet spurgt By & Havn, om Indre By
Lokaludvalg kan blive repræsenteret i følgegruppen. By & Havn svarede den 7. november 2019, at
man har dannet denne følgegruppe for at drøfte udfordringerne vedr. jordtransport til Lynetteholm via
Nordøst Amager og Refshaleøen. For at deltagerkredsen til følgegruppemødet ikke skal blive for stor,
har man derfor valgt at begrænse antallet til de mest berørte. By & Havn mener derfor ikke, at Indre
By Lokaludvalg skal deltage i følgegruppen.

Løsning

Høringssvar

Med inspiration fra et forslag til høringssvar fra lokaludvalgsmedlem Kjeld A. Larsen og efter drøftelse
med lokaludvalgets næstformænd, sendte formanden den 7. november 2019 nedenstående
høringssvar til Miljøstyrelsen, som han foreslår, at lokaludvalget tager til efterretning:

"Ideer og forslag til miljøvurdering af etablering af Lynetteholm

På By & Havns foranledning har Miljøstyrelsen iværksat en offentlig høring om idéer og forslag til
miljøvurdering af etablering af Lynetteholm.

Indre By Lokaludvalg tager stilling til sagen i sit møde den 14. november 2019. Dette høringssvar er
med forbehold for lokaludvalgets beslutning.

Indre By Lokaludvalg mener,

• at jordtransport af søvejen er den eneste miljø og trafikmæssigt rigtige måde at transportere
jord til opfyldning af Lynetteholm. Det kan fx ske med pramme fra Sydhavnen gennem
Inderhavnen. I Sydhavnen er der direkte forbindelse til motorvejsnettet.

• at Indre By (se det vedhæftede kort) skal friholdes for jordtransport i lastbiler til opfyldning af
Lynetteholm; fx med tvangsruter.

• at man bør undersøge, om jordtransporten kan ske med jernbane. Det kræver selvsagt, at der
anlægges en midlertidig jernbane til Lynetteholm fra det eksisterende jernbanenet på Østerbro
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eller Amager. De strækninger af jernbanen, der måtte være tæt på beboelse, skal lægges
under jorden.

• At man bør undersøge alternativer til Lynetteholm, som giver en mindre klima- og
miljøbelastning, men som kan tjene samme formål som Lynetteholm, nemlig:

• Sikring af København mod stormflod fra nord: Det må undersøges, om det kan løses
med anlæg af en mindre ø end den, der nu er på tegnebrættet.

• Deponering af jord: Det må undersøges, om overskudsjorden kan deponeres andre steder i
Danmark.

• Areal til byudvikling: Det må undersøges, om den del af bygningsmassen i Indre By, der er
egnet til boliger, men som i dag anvendes til andre formål, kan håndtere noget af
befolkningsvæksten, der forventes. 

• Udbygning af og bidrag til infrastruktur: Finansiering af den overordnede kollektive infrastruktur i
Københavns Kommune behøver ikke nødvendigvis blive betalt af indtægter fra byudvikling.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

Følgegruppe

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager til efterretning, at det ikke er inviteret til at deltage i By &
Havns følgegruppe om planlægningen af Lynetteholm, jf. svaret fra By & Havn, der er refereret i
afsnittet ”Problemstilling”.

Hvis By & Havn opretter en følgegruppe om selve anlægsprojektet Lynetteholm, vil formanden bede
om, at lokaludvalget bliver inviteret til at deltage. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når høringen er afsluttet, sammenfatter Miljøstyrelsen de indkomne forslag og udarbejder i
samarbejde med Trafik-, Bygge- og Boligstyrelsen en udtalelse, der fastlægger, hvad der skal indgå i
det videre arbejde med udarbejdelsen af miljøkonsekvensrapporten.

Miljøkonsekvensrapporten danner grundlaget for Miljøstyrelsen og Trafik-, Bygge- og Boligstyrelsens
vurdering af, om projektet kan tillades. Her vil eventuelle påvirkninger på mennesker, natur & miljø i
området blive vurderet, herunder om der er behov for foranstaltninger til at forebygge eller begrænse
forventede væsentlige skadelige indvirkninger.
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Bygherres ansøgning, miljøkonsekvensrapport og styrelsernes udkast til VVM-tilladelse og
miljøgodkendelse sendes i offentlig høring i 8 uger. Herefter vil styrelserne vurdere, om der kan
meddeles tilladelse til projektet. Tilladelsen kan også gives via en lov vedtaget af Folketinget.

By & Havn håber, at den offentlig høring kan finde sted i august-september 2020,

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede formandens høringssvar til Miljøstyrelsen om ideer og forslag til
miljøvurdering af etablering af Lynetteholm, som fremgår af løsningsafsnittet. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

• De jordtransportveje, der er angivet, er for tæt på beboelse. Adgangsvejen bør lægges
øst om Refshaleøen.

• Jordtransport skal kun ske ad søvejen.
• København er udsat for få stormfloder.
• Hvorfor skal der deponeres jord? Er det fra den planlagte krydstogtterminal 4?
• Man er ved at afskaffe vandet i København.
• Lynetteholm-projektet er dårligt.
• Man skal kræve alternativer og fx lægge byudviklingen i omegnen eller i Vestsjælland.
• Klimasikringen er blevet nødvendig pga. byudviklingen.
• Østamager er mere udsat for stormflod end det indre København.
• Processen for etablering af Lynetteholm  er udemokratisk.
• Man kunne nøjes med en dæmning.
• Jord fra metrobyggeriet blev sejlet i pramme fra Bornholmerknasten i Havnegade til

Nordhavn.
• Kommunen bør sandsynligøre afviklingen af jordtransporttrafikken.

2. Lokaludvalget tog formandens høringssvar til Miljøstyrelsen om ideer og forslag til
miljøvurdering af etablering af Lynetteholm, som fremgår af løsningsafsnittet, til efterretning. 

3. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende et supplerende høringssvar til
Miljøstyrelsen, baseret på ovennævnte bemærkninger.

4. Lokaludvalget tog til efterretning, at Indre By Lokaludvalg ikke er inviteret til at deltage i By &
Havns følgegruppe om den konkrete planlægning af Lynetteholm. 

5. Lokaludvalget bemyndigede formanden til bede By & Havn om at oprette en følgegruppe
vedr. projektet for Lynetteholm og at foreslå, at Indre By Lokaludvalg får sæde i denne
følgegruppe.

Bilag
1. Brev fra Miljøstyrelsen
2. By & Havns ideoplæg vedr. Lynetteholm
3. Notat fra Rambøll om planlagte miljøundersøgelser
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Offentligt dialogmøde om luftforurening fra busser og taxier (2019-0303523)

Indre By Lokaludvalg skal afsætte penge til et offentligt dialogmøde med taxi- og busselskaber om
luftforurening i Indre By fra taxier og busser

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg afsætter 15.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til et offentligt
dialogmøde med taxi- og busselskaber om luftforurening i Indre By fra taxier og busser.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre mødet sammen
med Miljøpunkt Indre By & Christianshavn og sekretariatet.

Problemstilling

I forbindelse med behandlingen af sagen "Tiltag til reduktion af trafikrelateret partikelforurening" i
mødet den 10. oktober 2019, hvor ingeniørstuderende fra Worcester Polytechnic Institute i USA
orienterede om deres projekt om reduktion af trafikrelateret partikelforurening, besluttede
lokaludvalget at holde et offentligt dialogmøde med taxiselskaber, busselskaber, Movia, Strömma,
Red Line og andre interessenter om, hvad de gør for at mindske luftforureningen i Indre By.

Løsning

Formanden foreslår, at mødet holdes ultimo februar eller i marts 2020 i samarbejde med Miljøpunkt
Indre By & Christianshavn. Der er tale om et møde mellem lokaludvalget, Miljøpunktet og taxi- og
busselskaberne, som offentligheden inviteres til at deltage i. 

I mødet orienterer taxi- og busselskaberne om deres initiativer i forhold til luftforurening. 

Hensigten med mødet er, at lokaludvalget, Miljøpunktet og offentligheden kan få indsigt i, hvordan
taxi- og busselskaberne bidrager til opnåelse af kommunens miljø- og klimamål.

Økonomi

Det foreslås at afsætte 15.000 kr. til mødet af lokaludvalgets 2020-pulje. Der vil være udgifter til
annoncering, lokaleleje og forplejning.
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Videre proces

Tovholderne, Miljøpunktet og sekretariatet planelægger og gennemfører mødet. Det holdes ultimo
februar eller i marts 2020.

Den information, lokaludvalget måtte få i mødet, kan eventuelt bruges i forbindelse med
udarbejdelsen af den næste bydelsplan for Indre By.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede at afsætte 15.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til et offentligt
dialogmøde med taxi- og busselskaber om luftforurening i Indre By fra taxier og busser.

2. På forslag fra Gunna Starck besluttede lokaludvalget, at mødet også skal handle om
luftforurening fra køretøjer, som kommunen bestiller til at udføre opgave for sig, fx busser til
udflytterbørnehaver.

På forslag fra Marietta Bonnet besluttede lokaludvalget, at mødet også skal handle om
luftforurening fra renovationskøretøjer.

På forslag fra Hans-Henrik T. Ohlsen besluttede lokaludvalget at invitere delebiloperatørerne
med til mødet.

På forslag fra Jens Erik Frandsen besluttede lokaludvalget at  invitere DHL og andre
transportører for internetbutikker til mødet.
       

3. Lokaludvalget udpegede Kjeld A. Larsen og Ingolf Ibus til at planlægge og gennemføre mødet
sammen med Miljøpunkt Indre By & Christianshavn og sekretariatet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Borgerpanelundersøgelse om daginstitutioner (2019-0304147)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs. vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede
institutioner 0-5 år.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs. vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år
og integrerede institutioner 0-5 år. Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget om
resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om forholdene i kommunens
daginstitutioner på baggrund af de bemærkninger til sagen, lokaludvalget måtte have i mødet
den 14. november 2019.

Problemstilling

I mødet den 12. september 2019 besluttede lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse om forholdene i børneinstitutioner, fritidsinstitutioner og på skoler i Indre
By. Hensigten var at tage temperaturen på børnefamilierne og dermed få afdækket, hvor der er plads
til forbedring af kommunens service over for Indre Bys børn og deres forældre. I indstillingen blev det
nævnt, at analysen af svarene eventuelt kan føre til, at lokaludvalget kan dokumentere overfor
Børne- og Ungdomsforvaltningen, at selv små ændringer i måden, børneinstitutionerne,
fritidsinstitutionerne og folkeskolerne drives på, har stor virkning for børnene og deres familier.

Lokaludvalget gennemførte den 1.-5. november 2019 en borgerpanelundersøgelse om forholdene i
kommunens daginstitutioner, dvs. vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede institutioner
0-5 år.

Spørgeskemaet blev sendt ud til 3.725 modtagere, hvoraf 332 svarede på et eller flere af
spørgsmålene. Det svarer til 8,9% af det samlede borgerpanel. Det bemærkes, at i den tilknyttede
mail blev medlemmerne af borgerpanelet anmodet om kun at svare på spørgeskemaet, hvis man har
et barn, der går i en af Københavns Kommunes daginstitutioner.

Løsning
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Antallet af besvarelser på de forskellige spørgsmål varierer, hvorfor det nedenfor er nævnt i parentes
hvor mange svar, der er givet på det pågældende spørgsmål. 

Undersøgelsen viser bl.a., at

• 66 % mener, at kvaliteten af kommunens tilbud om pasning i daginstitution er tilfredsstillende
eller meget tilfredsstillende. 31 % mener, at den er mindre tilfredsstillende eller ikke
tilfredsstilende.
(116)

• 87 % mener, at åbningstiderne i deres barns daginstitution er er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende. 9 % mener, at de er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(114)

• 36 % oplever, at antallet af voksne i deres barns daginstitution er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende. 61 % oplever, at det er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(112)

• 68 % oplever, at  den pædagogiske indsats i deres barns daginstitution er tilfredsstillende eller
meget tilfredsstillende. 29 % oplever, at den er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(110)

• 26 % er enig i, at sommerferiepasning er den bedste måde at effektivisere på. 37 % er ikke enig
i dette. 37 % ved det ikke.
(108)     

• 59 % vil være villig til at betale mere i kommuneskat for at sikre et bedre pasningstilbud i deres
barns daginstitution. Det vil 36 % ikke.
(107)

Derudover viser undersøgelsen bl.a.,

• at for mange er det vigtigt, at der er flere voksne i daginstitutionerne end i dag.
(208. Mulighed for op til 2 svar)

• at mange mener, at sommerferiepasning og egenbetaling for bleer kan bruges som løsning,
hvis kommunen er tvunget til at se på, hvordan ressourcerne på daginstitutionsområdet bedst
anvendes.
(186. Mulighed for op til 2 svar)

• at mange har følt sig presset i forhold til sommerferiepasningen, men for en pæn del af
respondenterne har sommerferiepasningen ikke haft betydning.
(141. Mulighed for op til 2 svar)
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Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om forholdene i kommunens daginstitutioner. 

Han foreslår samtidig, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget
om resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse på baggrund af de bemærkninger til
sagen, som lokaludvalget har.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden skriver til Børne- og Ungdomsudvalget om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse.

Beslutning

Dagsordenens punkt 7-10 blev behandlet samlet.

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs.
vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede institutioner 0-5 år.

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler.
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner (0.-3. klasse).
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber (10-18 år).    

         Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Undersøgelserne om dagsinstitutioner og skoler burde have inddraget deres fysiske rammer,
da det er velkendt, at de mangler udearealer, er gamle og trænger til vedligeholdelse.

• Man burde også have spurgt bedsteforældre, da det i mange tilfælde er dem, der henter
børnebørn i institutionerne og derfor kender til forholdene. Desuden har bedsteforældrene
bedre forudsætning for at se, hvordan institutionerne har ændret sig over tid.

• Der mangler statistik om hvor mange børn, der går i de forskellige institutionstyper. Med denne
statistik ville man have kunnet se, hvor repræsentativ undersøgelserne er.

• I mailen med undersøgelsen om skolerne skrev sekretariatet, at spørgeskemaet skulle udfyldes
af folk med børn i folkeskoler. men spørgeskemaet indeholder også spørgsmål til folk med børn
i privatskoler.

• Der mangler spørgsmål og dermed svar om Øster Farimagsgades Skole.
• Børnene falder fra, når de kommer i fritidsklub. Det bør derfor undersøges, hvad man kan gøre

for at holde på dem, ligesom det bør undersøges, hvad de så laver i stedet.
• Mange af svarerne foreslår egenbetaling, men det har en social slagside.
• Skolerne er for store og for fyldte, og der mangler en skole til børn i Middelalderbyen og

Nansensgade-kvarteret.
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• Der er mange børn i privatskolerne. Folkeskolerne ville ikke have plads til dem, hvis de
ønskede at skifte.

• Man bør undersøge, om der kan indrettes folkeskole i en af de bygninger, Københavns
Universitet har forladt.

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget kontakter
institutionernes bestyrelser om undersøgelsesresultaterne.

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Erik Frandsen om, at lokaludvalget kontakter
skolelederne om undersøgelsesresultaterne..

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at sekretariatet indhenter statistisk
materiale for Indre By om børneområdet.

    Lokaludvalget besluttede at arbejde videre med forholdene i kommunens daginstitutioner, skoler,
fritidsinstitutioner og fritidsklubber på ovenstående grundlag.

3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Sally Mountfield, Lean Milo, Niels Kongshaug og Marietta
Bonnet til at stå for det videre arbejde.

Bilag
1. Opsamling på borgerpanelundersøgelsen om daginstitutioner
2. Rapport over borgerpanelundersøgelsen om daginstitutioner (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Borgerpanelundersøgelse om skoler (2019-0304214)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler.

Indstilling

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om skoler. Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget om
resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler på baggrund af de
bemærkninger til sagen, lokaludvalget måtte have i mødet den 14. november 2019.

Problemstilling

I mødet den 12. september 2019 besluttede lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse om forholdene i børneinstitutioner, fritidsinstitutioner og på skoler i Indre
By. Hensigten var at tage temperaturen på børnefamilierne og dermed få afdækket, hvor der er plads
til forbedring af kommunens service over for Indre Bys børn og deres forældre. I indstillingen blev det
nævnt, at analysen af svarene eventuelt kan føre til, at lokaludvalget kan dokumentere overfor
Børne- og Ungdomsforvaltningen, at selv små ændringer i måden, børneinstitutionerne,
fritidsinstitutionerne og folkeskolerne drives på, har stor virkning for børnene og deres familier.

Lokaludvalget gennemførte den 1.-5. november 2019 en borgerpanelundersøgelse om skoler.

Spørgeskemaet blev sendt ud til 3.725 modtagere, hvoraf 273 har svaret på et eller flere af
spørgsmålene. Det svarer til 7,3% af det samlede borgerpanel. Det bemærkes, at i den tilknyttede
mail blev medlemmerne af borgerpanelet anmodet kun at svare på spørgeskemaet, hvis man har et
barn, der går i en af Københavns Kommunes folkeskoler.

Løsning

Antallet af besvarelser på de forskellige spørgsmål varierer, hvorfor det nedenfor er nævnt i parentes
hvor mange svar, der er givet på det pågældende spørgsmål. 

Undersøgelsen viser bl.a.,

• at 53 % oplever kvaliteten af deres barns folkeskole som tilfredsstillende. 18 % oplever den
som meget tilfredsstillende, mens 22 % oplever den som mindre tilfredsstillende eller ikke
tilfredsstillende. (111)
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• at 48 % mener, at de fysiske rammer på Den Classenske legatskole er meget tilfredsstillende
eller tilfredsstillende, mens 29 % mener, at de er mindre tilfredsstillende eller ikke
tilfredsstillende. (38)  

• at 40 % mener, at de fysiske rammer på Sølvgades Skole er tilfredsstillende, mens 60 %
mener, at de er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende. (25)

• at 50% mener, at de fysiske rammer på Nyboder Skole er meget tilfredsstillende eller
tilfredsstillende, og 50 % mener, at de er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende. (18)

• at der blandt de 7 personer, der har udtalt sig om Langelinie Skole er delte meninger om de
fysiske rammer.

• at 66 % ikke ser nogen fordel ved de nationale tests og ønsker dem afskaffet. 18 % ser en klar
fordel ved dem og ønsker ikke formen ændret, mens 15 % ser en klar fordel ved dem, men
ønsker formen ændret. (104) 

• at 60 % vil være villig til at betale mere i kommuneskat for at sikre en bedre kvalitet i
folkeskolerne, mens 30 % ikke vil betale mere. (105)

• at 32 % overvejer at melde deres barn ind i en privatskole, mens 53 % ikke overvejer det.
(98)

 

Derudover viser undersøgelsen bl.a.

• at forældre med børn i privatskole bl.a. lægger vægt på.
• at skolen er mindre og overskuelig.
• at skolen har den ønskede profil
• trivsel
• at folkeskolen, som var alternativet, er stor og uden klar profil.
• at den ligger tæt på bopælen.
• lærerne er engageret.
• at der er mere tid til det enkelte barn.
• at der er disciplin
• at folkeskolen opleves som værende politisk kastebold
• at forældrene støtter op om skolen.

(20)

• at det er forskelligt hvilke kvaliteter ved deres barns folkeskole, forældrene sætter særlig pris
på. Men bl.a. dygtige og engagerede lærere og at børnene har venner i deres nabolag, som de
kender fra skolen, er blandt de kvaliteter, som mange forældre sætter særlig pris på. 
(223. Mulighed for op til 2 svar)
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• at det er forskelligt, hvad der er vigtigt for forældrene for at sikre en bedre kvalitet af
undervisningen i folkeskolen. Men bl.a. en nedsættelse af klassekvotienterne, ansættelse af
flere lærere til to-læreres undervisningstimer, differentieret undervisning med fokus på den
enkelte elevs faglige niveau og en tilbageruling af ordningen om inklusion er blandt de tiltag
der er vigtigt for forældrene for at sikre en bedre kvalitet af undervisningen i folkeskolen.
(230. Mulighed for op til 2 svar)

• at hvis kommunen er tvunget til at spare, ser mange helst, at man sparer ved at forkorte
skoledagen, ligesom mange helst ser, at man indfører egenbetaling på bøger og andet
undervisningsmateriale.
(140. Mulighed for op til 2 svar).   

 

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om skoler.

Han foreslår samtidig, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget
om resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse på baggrund af de bemærkninger til
sagen, som lokaludvalget har.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden skriver til Børne- og Ungdomsudvalget om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse.

Beslutning
 
 

Dagsordenens punkt 7-10 blev behandlet samlet.

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs.
vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede institutioner 0-5 år.

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler.
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner (0.-3. klasse).
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber (10-18 år).    
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         Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Undersøgelserne om dagsinstitutioner og skoler burde have inddraget deres fysiske rammer,
da det er velkendt, at de mangler udearealer, er gamle og trænger til vedligeholdelse.

• Man burde også have spurgt bedsteforældre, da det i mange tilfælde er dem, der henter
børnebørn i institutionerne og derfor kender til forholdene. Desuden har bedsteforældrene
bedre forudsætning for at se, hvordan institutionerne har ændret sig over tid.

• Der mangler statistik om hvor mange børn, der går i de forskellige institutionstyper. Med denne
statistik ville man have kunnet se, hvor repræsentativ undersøgelserne er.

• I mailen med undersøgelsen om skolerne skrev sekretariatet, at spørgeskemaet skulle udfyldes
af folk med børn i folkeskoler. men spørgeskemaet indeholder også spørgsmål til folk med børn
i privatskoler.

• Der mangler spørgsmål og dermed svar om Øster Farimagsgades Skole.
• Børnene falder fra, når de kommer i fritidsklub. Det bør derfor undersøges, hvad man kan gøre

for at holde på dem, ligesom det bør undersøges, hvad de så laver i stedet.
• Mange af svarerne foreslår egenbetaling, men det har en social slagside.
• Skolerne er for store og for fyldte, og der mangler en skole til børn i Middelalderbyen og

Nansensgade-kvarteret.
• Der er mange børn i privatskolerne. Folkeskolerne ville ikke have plads til dem, hvis de

ønskede at skifte.
• Man bør undersøge, om der kan indrettes folkeskole i en af de bygninger, Københavns

Universitet har forladt.

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget kontakter
institutionernes bestyrelser om undersøgelsesresultaterne.

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Erik Frandsen om, at lokaludvalget kontakter
skolelederne om undersøgelsesresultaterne..

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at sekretariatet indhenter statistisk
materiale for Indre By om børneområdet.

    Lokaludvalget besluttede at arbejde videre med forholdene i kommunens daginstitutioner, skoler,
fritidsinstitutioner og fritidsklubber på ovenstående grundlag.

3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Sally Mountfield, Lean Milo, Niels Kongshaug og Marietta
Bonnet til at stå for det videre arbejde.

Bilag
1. Opsamling på borgerpanelundersøgelse om skoler
2. Rapport om borgerpanelundersøgelsen om skoler (ikke på papir)

Side 26



INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner (2019-0304258)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
fritidsinstitutioner (0.-3. klasse).

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om fritidsinstitutioner (0.-3. klasse). Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget om
resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner på baggrund
af de bemærkninger til sagen, lokaludvalget måtte have i mødet den 14. november 2019.

Problemstilling

I mødet den 12. september 2019 besluttede lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse om forholdene i børneinstitutioner, fritidsinstitutioner og på skoler i Indre
By. Hensigten var at tage temperaturen på børnefamilierne og dermed få afdækket, hvor der er plads
til forbedring af kommunens service over for Indre Bys børn og deres forældre. I indstillingen blev det
nævnt, at analysen af svarene eventuelt kan føre til, at lokaludvalget kan dokumentere overfor
Børne- og Ungdomsforvaltningen, at selv små ændringer i måden, børneinstitutionerne,
fritidsinstitutionerne og folkeskolerne drives på, har stor virkning for børnene og deres familier.

Lokaludvalget gennemførte den 1.-5. november 2019 en borgerpanelundersøgelse om
fritidsinstitutioner. Spørgeskemaet blev sendt ud til 3.725 modtagere, hvoraf 221 svarede på et eller
flere af spørgsmålene. Det svarer til 5,9% af det samlede borgerpanel. Det bemærkes, at i den
tilknyttede mail blev medlemmerne af borgerpanelet anmodet om kun at svare på spørgeskemaet,
hvis man har et barn, der går i en af Københavns Kommunes fritidsinstitutioner.

Løsning

Antallet af besvarelser på de forskellige spørgsmål varierer, hvorfor det nedenfor er nævnt i parentes
hvor mange, der har svaret på det pågældende spørgsmål. 

Undersøgelsen viser bl.a.,
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• at 78 % oplever, at kvaliteten af kommunens tilbud om pasning af deres barn i fritidsinstitution
er tilfredsstillende eller meget tilfredsstillende, mens 19 % oplever, at det er mindre
tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(67)

• at 84 % oplever, at åbningstiderne i deres barns fritidsinstitution er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende, mens 14 % oplever, at det er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(65)

• at 64 % oplever, at antallet af pædagoger og pædagogmedhjælpere i deres barns
fritidsinstitution er tilfredsstillende eller meget tilfredsstillende, mens 29 % oplever, at det er
mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(65)

• at 66 % oplever, at den pædagogiske indsats i deres barns fritidsinstitution er tilfredsstillende
eller meget tilfredsstillende, mens 26 % oplever, at den er mindre tilfredsstillende eller ikke
tilfredsstillende.
(65)

• at 71 % gerne vil betale mere for at sikre et ordentligt tilbud til børnene i fritidsinstitutionerne,
mens 21 % vil trække deres barn fra fritidsinstitutionen, hvis prisen stiger.
(63)

• at 60 % er villig til at betale mere i kommuneskat for at sikre at sikre en bedre kvalitet i
fritidsinstitutionerne, mens 32 % ikke vil.
(62)

 

Derudover viser undersøgelsen bl.a.

• at hvis kommunen er tvunget til at spare, er det forskelligt, hvad forældrene synes, der skal
spares på, men mange synes, at egenbetaling af mad er en løsning.
(95. Mulighed for op til 2 svar)

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om fritidsinstitutioner.

Han foreslår samtidig, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget
om resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse på baggrund af de bemærkninger til
sagen, som lokaludvalget har.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Formanden skriver til Børne- og Ungdomsudvalget om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse.

Beslutning
 
 

Dagsordenens punkt 7-10 blev behandlet samlet.

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs.
vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede institutioner 0-5 år.

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler.
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner (0.-3. klasse).
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber (10-18 år).    

         Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Undersøgelserne om dagsinstitutioner og skoler burde have inddraget deres fysiske rammer,
da det er velkendt, at de mangler udearealer, er gamle og trænger til vedligeholdelse.

• Man burde også have spurgt bedsteforældre, da det i mange tilfælde er dem, der henter
børnebørn i institutionerne og derfor kender til forholdene. Desuden har bedsteforældrene
bedre forudsætning for at se, hvordan institutionerne har ændret sig over tid.

• Der mangler statistik om hvor mange børn, der går i de forskellige institutionstyper. Med denne
statistik ville man have kunnet se, hvor repræsentativ undersøgelserne er.

• I mailen med undersøgelsen om skolerne skrev sekretariatet, at spørgeskemaet skulle udfyldes
af folk med børn i folkeskoler. men spørgeskemaet indeholder også spørgsmål til folk med børn
i privatskoler.

• Der mangler spørgsmål og dermed svar om Øster Farimagsgades Skole.
• Børnene falder fra, når de kommer i fritidsklub. Det bør derfor undersøges, hvad man kan gøre

for at holde på dem, ligesom det bør undersøges, hvad de så laver i stedet.
• Mange af svarerne foreslår egenbetaling, men det har en social slagside.
• Skolerne er for store og for fyldte, og der mangler en skole til børn i Middelalderbyen og

Nansensgade-kvarteret.
• Der er mange børn i privatskolerne. Folkeskolerne ville ikke have plads til dem, hvis de

ønskede at skifte.
• Man bør undersøge, om der kan indrettes folkeskole i en af de bygninger, Københavns

Universitet har forladt.

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget kontakter
institutionernes bestyrelser om undersøgelsesresultaterne.
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    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Erik Frandsen om, at lokaludvalget kontakter
skolelederne om undersøgelsesresultaterne..

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at sekretariatet indhenter statistisk
materiale for Indre By om børneområdet.

    Lokaludvalget besluttede at arbejde videre med forholdene i kommunens daginstitutioner, skoler,
fritidsinstitutioner og fritidsklubber på ovenstående grundlag.

3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Sally Mountfield, Lean Milo, Niels Kongshaug og Marietta
Bonnet til at stå for det videre arbejde.

Bilag
1. Opsamling på borgerpanelundersøgelsen om fritidsinstitutioner
2. Rapport om borgerpanelundersøgelsen om fritidsinstitutioner (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber (2019-0304271)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om
fritidsklubber (10-18 år).

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om fritidsklubber (10-18 år). Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger formanden til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget om
resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber på baggrund af de
bemærkninger til sagen, lokaludvalget måtte have i mødet den 14. november 2019.

Problemstilling

I mødet den 12. september 2019 besluttede lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse om forholdene i børneinstitutioner, fritidsinstitutioner og på skoler i Indre
By. Hensigten var at tage temperaturen på børnefamilierne og dermed få afdækket, hvor der er plads
til forbedring af kommunens service over for Indre Bys børn og deres forældre. I indstillingen blev det
nævnt, at analysen af svarene eventuelt kan føre til, at lokaludvalget kan dokumentere overfor
Børne- og Ungdomsforvaltningen, at selv små ændringer i måden, børneinstitutionerne,
fritidsinstitutionerne og folkeskolerne drives på, har stor virkning for børnene og deres familier.

Lokaludvalget gennemførte den 1.-5. november 2019 en borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber..
Spørgeskemaet blev sendt ud til 3.725 modtagere, hvoraf 241 svarede på et eller flere af
spørgsmålene. Det svarer til 6.5 % af det samlede borgerpanel. Det bemærkes, at i den tilknyttede
mail blev medlemmerne af borgerpanelet anmodet om kun at svare på spørgeskemaet, hvis man har
et barn, der går i en af Københavns Kommunes fritidsklubber.

Løsning

Antallet af besvarelser på de forskellige spørgsmål varierer, hvorfor det nedenfor er nævnt i parentes
hvor mange svar, der er givet på det pågældende spørgsmål.  

Undersøgelsen viser bl.a.,
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• at 73 % oplever, at kvaliteten af kommunens klubtilbud er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende, mens 24 % oplever, at den er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(61)

• at 87 % oplever, at åbningstiderne i deres barns klub er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende, mens 11 % oplever, at de er mindre tilfredsstillende.
(61)
   

• at 49 % oplever, at antallet af pædagoger og pædagogmedhjælpere i deres barns klub er
tilfredsstillende, mens 7 % oplever, at det er meget tilfredsstillende og 20 % oplever, at det er
mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(61)

• at 61 % oplever, at den pædagogiske indsats i deres barns klub er tilfredsstillende eller meget
tilfredsstillende, mens 22 % oplever, at den er mindre tilfredsstillende eller ikke tilfredsstillende.
(61)

• at 25 % ikke oplever, at den længere skoledag efter skolereformen haft betydning for deres
barns klubaktiviteter, mens 32 % oplever, at deres barn går mindre i klub i deres fritid.
(60)

• at 52 % oplever, at den matrikelløse tilknytning til klubtilbuddet ikke har betydning, da deres
barn alligevel kun bruger den samme klub. 16 % mener, at den matrikelløse tilknytning til
klubtilbuddet er en god løsning, fordi det giver fleksibilitet. 28 % mener ikke, at det er god
løsning, fordi deres barn mister tilhørsforhold til den enkelte klub.
(58)

• 36 % vil være villig til at betale mere i kommuneskat for at sikre et bedre kommunalt klubtilbud.
Det vil 37 % ikke.
(58)

 

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse
om fritidsklubber.

Han foreslår samtidig, at lokaludvalget bemyndiger ham til at skrive til Børne- og Ungdomsudvalget
om resultaterne af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse på baggrund af de bemærkninger til
sagen, som lokaludvalget har.

Økonomi

Intet.

Side 32



Videre proces

Formanden skriver til Børne- og Ungdomsudvalget om resultaterne af lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse.

 

Beslutning
 
 

Dagsordenens punkt 7-10 blev behandlet samlet.

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om forholdene i kommunens daginstitutioner, dvs.
vuggestuer 0-2 år, børnehaver 3-5 år og integrerede institutioner 0-5 år.

• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om skoler.
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner (0.-3. klasse).
• lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse om fritidsklubber (10-18 år).    

         Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Undersøgelserne om dagsinstitutioner og skoler burde have inddraget deres fysiske rammer,
da det er velkendt, at de mangler udearealer, er gamle og trænger til vedligeholdelse.

• Man burde også have spurgt bedsteforældre, da det i mange tilfælde er dem, der henter
børnebørn i institutionerne og derfor kender til forholdene. Desuden har bedsteforældrene
bedre forudsætning for at se, hvordan institutionerne har ændret sig over tid.

• Der mangler statistik om hvor mange børn, der går i de forskellige institutionstyper. Med denne
statistik ville man have kunnet se, hvor repræsentativ undersøgelserne er.

• I mailen med undersøgelsen om skolerne skrev sekretariatet, at spørgeskemaet skulle udfyldes
af folk med børn i folkeskoler. men spørgeskemaet indeholder også spørgsmål til folk med børn
i privatskoler.

• Der mangler spørgsmål og dermed svar om Øster Farimagsgades Skole.
• Børnene falder fra, når de kommer i fritidsklub. Det bør derfor undersøges, hvad man kan gøre

for at holde på dem, ligesom det bør undersøges, hvad de så laver i stedet.
• Mange af svarerne foreslår egenbetaling, men det har en social slagside.
• Skolerne er for store og for fyldte, og der mangler en skole til børn i Middelalderbyen og

Nansensgade-kvarteret.
• Der er mange børn i privatskolerne. Folkeskolerne ville ikke have plads til dem, hvis de

ønskede at skifte.
• Man bør undersøge, om der kan indrettes folkeskole i en af de bygninger, Københavns

Universitet har forladt.

2. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget kontakter
institutionernes bestyrelser om undersøgelsesresultaterne.
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    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jens Erik Frandsen om, at lokaludvalget kontakter
skolelederne om undersøgelsesresultaterne..

    Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at sekretariatet indhenter statistisk
materiale for Indre By om børneområdet.

    Lokaludvalget besluttede at arbejde videre med forholdene i kommunens daginstitutioner, skoler,
fritidsinstitutioner og fritidsklubber på ovenstående grundlag.

3. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Sally Mountfield, Lean Milo, Niels Kongshaug og Marietta
Bonnet til at stå for det videre arbejde.

Bilag
1. Opsamling på borgerpanelundersøgelsen om fritidsklubber
2. Rapport om borgerpanelundersøgelsen om fritidsklubber (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Høringssvar vedrørende kortlægning af musik i Københavns Kommune (2019-0305072)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Kultur- og Fritidsforvaltningen om udkast til
kortlægning af musik i Københavns Kommune.

Indstilling

 Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen, der fremgår
af løsningsafsnittet, om udkast til kortlægning af musik i Københavns Kommune.

Problemstilling

Kultur- og Fritidsborgmesteren orienterede med mail den 24. oktober 2019, at Kultur- og
Fritidsforvaltningen - i samarbejde med Københavns Kommunes Musikudvalg - har udarbejdet et
udkast til kortlægning af musik i Københavns Kommune. Se bilaget.

Borgmesteren oplyser, at Kultur- og Fritidsudvalget har besluttet at sende udkastet i høring hos
relevante interessenter.  Der er svarfrist den 2. december 2019.

Kortlægningen af musik i København ses som et dynamisk dokument, der kan opdateres i takt med
ændringer på musikområdet. Kultur- og Fritidsudvalget hører derfor gerne, hvis noget mangler eller
ikke er korrekt, men er også meget interesseret i kommentarer og lokaludvalgets syn på, hvad
musikken gør for København og hvad man anser som væsentligt for udnyttelsen af potentialerne på
musikområdet i København.

Løsning

Formanden foreslår følgende høringssvar:

 

"Indre By Lokaludvalgs bemærkninger til udkastet til kortlægning af musik i Københavns Kommune:

 

Side og afsnit Om Lokaludvalgets bemærkninger
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Side 7, 4. afsnit Musikskolens rolle i
lokalsamfundet

Kommunens musikskole skal
have en nøglerolle i alle bydeles
kulturliv. 

Deri ligger, at musikskolen skal
have et passende antal tilbud til
børn i alle bydele. 

Udgangspunktet må være, at
musikskolen skal fremstå som en
synlig kulturel kraft i alle bydele.

Side 9, 6. afsnit
Side 10, 1.-4. afsnit

Lokal
musikundervisning

Musikundervisning og
musikudøvelse har, som der står
på side 7, en positiv effekt og
giver børn og unge selvtillid og
en bevidsthed om deres sted i
verden, ligesom det styrker
deres hukommelse og evne til at
modtage læring.

Det er derfor vigtigt, at børn kan
få musikundervisning i deres
nærområde tæt ved hjemmet.

Alle kommunens kulturhuse bør
have dette højt prioriteringslister.
Kulturhusene bør således
fungere som lokale
medborgerhuse med tilbud til
områdets børn og voksne.

Side 13, 7. afsnit KFF-kulturhusenes
musikundervisning til
børn og unge

Det er vores indtryk, at vores
lokale kulturhuse, Kulturhuset
Indre By og Huset-KBH, kun i
mindre grad tilbyder
musikundervisning til børn og
unge.
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Side 14, 1. afsnit Ingen overordnede
retningslinjer for
kulturhusenes
musikundervisning

Det er en vigtig konklusion, som
bør føre til et opgør med tanken
om profil-kulturhuse med særlige
målgrupper. Kulturhusene skal
kunne noget af alt på
kultur-paletten, men først og
fremmest være orienteret mod
bydelen, de ligger i.

Side 15, sidste afs.
Side 16, 3. afsnit

Skolernes rolle Vi støtter, at folkeskolerne
anvendes til musikundervisning
og andre former for kulturelle
aktiviteter.

Side 19, 4. afsnit
Side 20. 6. afsnit

Det Kongelige Teater
og Operaen

For den kommunale støtte, som
Det Kongelige Teater og
Operaen modtager, kunne de
have tilbud, som især – eller kun
- retter sig mod Københavns
Kommunes borgere. Måske
findes de allerede. I så fald bør
de to institutioner og kommunen
til stadighed orienterer om dem.

Side 39, skemaet Culture Box Med den kommunale driftsstøtte,
Culture Box får, bør stedet have
det gode naboskab som en
prioritet. 

En overgang modtog
lokaludvalget flere klager fra
omkringboende over støj samt
over ”spor” på udearealer fra
indtagelse af stoffer.

Culture Box og kommunen skal
huske, at stedet ligger i et
beboelsesområde. 
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Side 41, sidste afs.
Side 42, 2. afsnit

Festivalpladser Vi ser frem til, at der etableres en
festivalplads, hvor events, der nu
holdes i beboelseskvarterer til
gene for de lokale beboere, kan
afvikles.

Afsnittet om festivalpladser giver
indtryk af, at det alene er
Københavns Kommunes
problem at finde et passende
areal, men festivalpladsen kunne
vel lige så godt ligge i
Frederiksberg Kommune eller i
en af omegnskommunerne.

Under alle omstændigheder skal
festivalpladsen placeres langt fra
beboelse, og ikke nødvendigvis
hvor festivalaktørerne synes, at
det er logistisk muligt eller i tråd
med deres festivals DNA.

Side 43, sidste afs.
Side 44, 3. afsnit

 

Forskrift for udendørs
musikarrangementer

Rådhuspladsen bør omfattes af
forskriften, da der er beboelse i
nærheden. 

Hvis aktørerne ikke kan
arrangere koncerter et givet sted
inden for rammerne af
forskriften, må de holde
koncerterne, hvor de kan
overholde rammerne.

Side 44. 4. afsnit Strategi for udendørs
livemusik

Vi savner en overordnet
kulturpolitisk strategi for
lokalorienteret ikke-kommerciel
livemusik på små scener, hvor
der spilles musik under
hensyntagen til omgivelserne,
sådan som man fx ser det under
jazz-festivalen.
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Side 44. 6. afsnit Kommunale tilskud til
festivaler

Vi undrer os over, at festivalerne
skal have kommunalt tilskud. Har
forvaltningen undersøgt,
om festivalerne kan afholdes
uden tilskud?

Side 49, sidste
afsnit

Kultur Ø – Dit:KBH De seneste år har lokaludvalget
samarbejdet med Kultur Ø om
forskellige
borgerdialogarrangementer.

Det er vores oplevelse, at
hverken Kultur Ø eller Dit:KBH
har en forankring blandt
borgerne i Indre By. De fremstår
som et organisatorisk greb i
forvaltningen, som ingen borgere
kan forholde sig til.

Det betyder, at der ikke er lokalt
ejerskab blandt borgerne til de
mange forskellige kulturhuse
under deres hat. 

Lokaludvalget foreslår derfor, at
Kultur Ø eller de enkelte
kulturhuse får knyttet en
bestyrelse til sig, bestående af
lokale frivillige, som kan rådgive
ledelsen om, hvordan de skal
agere i bydelen og i
lokalsamfundet. 
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Side 73 Spillesteder og scener Oversigten er en fin beskrivelse
af, hvad de kommunale
kulturhuse tilbyder. 

Vi savner imidlertid en
beskrivelse af deres målgruppe –
hvem er de der for?

Det kunne være interessant at
vide noget om deres målgruppe,
 fx for så vidt angår

• Geografi: Er de der for
bydelen, Storkøbenhavn,
Danmark, turister?

• Alder
• Sociale lag
• Osv. osv.

I kortlægningen mangler der omtale af

• lokaludvalgenes rolle i den lokale musikkultur. Lokaludvalgene støtter kulturelle aktiviteter, bl.a.
musik. 

• gademusikken, både den lovlige og den ulovlige gademusik. Når Teknik -og Miljøforvaltningen
har en gademusikpolitik, bør det med i kortlægningen. Man bør beskrive, hvad byen får ud af
gademusikken og hvilke gener, det giver. 

• målgrupperne for de forskellige tilbud jf. bemærkningen ovenfor til side 73.Fx bør målgrupperne
for musikfestivaler, udendørs koncerter og kulturhusenes arrangementer beskrives. 

• målet med kommunens driftsstøtte, tilskud, honorarstøtte osv. Hvad får kommunen og dens
borgere igen?

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand”

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, sender sekretariatet det til Kultur- og
Fritidsforvaltningen.

Kultur- og fritidsborgmesteren oplyser, at der vil blive afholdt et møde i begyndelsen af 2020, hvor
musiklivets interessenter har mulighed for at komme i dialog med repræsentanter fra Musikudvalget
og Kultur- og Fritidsudvalget om kortlægningen og den kommende musikplan.

Hun oplyser videre, at på baggrund af høringssvarene samt dialogen med interessenterne
forelægges en revideret udgave af kortlægning af musik i Københavns Kommune samt udkast til
musikplan for Kultur- og Fritidsudvalget i 2020.

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget tilkendegiver, at
lokaludvalgene tager stilling til ansøgninger om støtte til aktiviteter, også vedr. musik, hvilket fremgå
af kortlægningen af musik i Københavns Kommune.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, lokaludvalget tilkendegiver, at
lokaludvalgene bør inddrages i dialogen om placeringen af festivalpladsen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om at slette bemærkningen i
høringssvaret om, at festivalpladsen kan ligge i Frederiksberg Kommune eller i en af
omegnskommunerne.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget tilkendegiver,
at lokaludvalget har noteret sig, at kommunen både giver tilskud til øvelokaler og  tilskud til
arrangementer, som de, der har fået tilskud til øvelokaler, nyder godt af. Lokaludvalget mener, at
kommunen skal være opmærksom på, om dens tilskudspolitik har en selvforstærkende effekt og om
der gives flere forskellige tilskud til samme kreds af borgere.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Lean Milo om, at lokaludvalget spørger om, dels hvorfor
kommunen giver støtte til Culture Box, dels om på hvilke vilkår støtten gives og dels om hvorvidt
kommunen sikrer, at steder som fx Culture Box, som kommunen støtter, er trygge steder.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen om, at lokaludvalgets bemærkning
om kommunens tilskud til festivaler, 6. afsnit på side 44,  skal handle om enkelte af de store
festivaler. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at omformulere bemærkningen.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalget spørger om, hvorfor
kommunen støtter aktiviteter og steder flere år i træk, idet støtten bør være en opstartsstøtte, som
bortfalder efter 1-2 år.
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Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen, der fremgår af
løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag. 

Bilag
1. Brev fra kultur- og fritidsborgmesteren om kortlægning af musik i Københavns Kommune
2. Udkast til kortlægning af musik i Københavns Kommune
3. Udkast til Musikudvalgets anbefalinger
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Aftalen om kommunens Budget for 2020 (2019-0304305)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte og tage en orientering om forhold i aftalen om kommunens budget
for 2020 af interesse for Indre By til efterretning

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter og tager orienteringen i bilagene om forhold i aftalen om
kommunens budget for 2020 af interesse for Indre By til efterretning

 

Problemstilling

Den 3. oktober 2019 blev det offentliggjort, at Socialdemokratiet, Enhedslisten, Alternativet, Radikale
Venstre, SF og Venstre havde indgået en aftale om kommunens budget for 2020.

Borgerrepræsentationen vedtog kommunens budget for 2020 i sit møde den 31. oktober 2019.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager orienteringen i bilagene om forhold i aftalen om
kommunens budget for 2020 af interesse for Indre By til efterretning.

I bilag 1 ses forhold i aftalen, der vedrører Indre By. I bilag 2 ses bydækkende initiativer af særlig
interesse for Indre By, vurderet ud fra de temaer, som lokaludvalget har drøftet de senere år

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.
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Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede orienteringen i bilagene om forhold i aftalen om kommunens budget for
2020 af interesse for Indre By. 

Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:
• Sikker By-programmet handler i hovedsagen om forhold uden for Indre By, men burde

også handle om nattelivet, stoffer, trafik osv. og dermed også om Indre By. Sikker
By-begrebet er for snævert tænkt.

• Det koster forholdsvis meget at flytte Dragespringvandet, også selv om flytningen til dels
er finansieret af fonde.

• Lokaludvalget bør inddrages i analysen af biltrafikken i Indre By, som der lægges op til.
• Lokaludvalget bør fortsat følge sagen om etablering af en busstation, selv om den nu

tænkes lagt ved Dybbølsbro.
• Hvad betyder satsningen på at få kongresser til København?
• At skaffe plads til turistbusser med gæster til Amalienborg er at flytte rundt på

problemet.
• En del af Festivalpuljen burde gå til beboere, der generes af festivaler.
• De tre prikker i Budgetaftalen under overskriften "Høj pædagogisk kvalitet i fritidstilbud" er

noget vrøvl.
• Der afsættes penge til renovering af legepladser på skoler og dagsinstitutioner, men

renovering af legepladser i parker og på pladser er lige så vigtigt, da skolerne og
institutionerne benytter dem.

• Det er ikke trygt, at man går efter at nedsætte sagsbehandlingstiden på
byggesagsområdet.

2. Lokaludvalget tog orienteringen i bilagene om forhold i aftalen om kommunens budget for 2020
af interesse for Indre By til efterretning.

3. På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget, at det i mødet den 12. december 2019
tager stilling til, hvilke initiativer det skal tage i forhold til budgetaftalen.

 

Bilag
1. Forhold i aftalen, der vedrører Indre By
2. Bydækkende initiativer i aftalen af særlig interesse for Indre By
3. Faktaark Budget 2020
4. Budgetaftalen (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  Status på skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø (2019-0305595)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte status på skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og beslutte
hvilke initiativer, det skal tage.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter Teknik- og Miljøforvaltningens indstilling til Teknik- og
Miljøudvalget om skybrudsprojekt for Sankt Jørgens Sø.

2. at Indre By Lokaludvalg drøfter lokaludvalgets borgermøde den 12. november 2019 om
skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.

3. at Indre By Lokaludvalg beslutter hvilke initiativer vedr. skybrudsprojekt for Sankt Jørgens Sø,
det skal tage.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningens indstilling

Indstillingen forventes offentliggjort den 11. november 2019 og behandlet af Teknik- og Miljøudvalget
den 18. november 2019. Sekretariatet mailer den til lokaludvalgets medlemmer og suppleanter, når
den er offentlig.

Borgermøde

Indre By Lokaludvalg er den 12. november 2019 vært for et borgermøde om skybrudsprojektet for
Sankt Jørgens Sø. Mødet holdes på Hotel Scandic, Vester Søgade 6, i mødelokalet ”Grand Ball”.
Dørene åbnes kl. 19 og mødet starter kl. 19.30. Der er plads til 200 i mødelokalet.

Embedsfolk fra Københavns Kommune og Frederiksberg Kommune vil i borgermødet
præsentere indstillingen til politikerne i de to kommuner, der omfatter et hovedscenarie og et
realistisk alternativ.

Derudover er der oplæg fra Danmarks Naturfredningsforenings Københavnsafdeling.

Efter oplæggene er der spørgsmål/svar og debat.

Løsning
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Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter status for skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø og
beslutter, hvilke initiativer det skal tage.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat 60.000 kr. til borgermødet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

 

Bilag

1. Link til kommunens hjemmeside vedr. skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø:

https://www.kk.dk/skt-joergens-soe

Beslutning
Til mødet forelå

• en beregning fra Fællesskabet om Sankt Jørgens Sø af omkostningerne til scenarie 3 og
scenarie 4.

• en mail fra en borger til lokaludvalget vedr. Ladegårds Å mm.
• sekretariatets opsamling på lokaludvalgets borgermøde den 12. november 2019 om

skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø.

Se bilagene.

 

1. Lokaludvalget drøftede Teknik- og Miljøforvaltningens indstilling til Teknik- og Miljøudvalget om
skybrudsprojekt for Sankt Jørgens Sø samt lokaludvalgets borgermøde den 12. november
2019 om projektet. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Ca. 220 personer deltog i borgermødet. Heraf tilkendegav ca. 190 med en seddel, at de
er for scenarie 4.

• I borgermødet nævnte en borger, at hvis de økonomiske forudsætninger for scenarie 3 og
scenarie 4 er ens, vil de koste nogenlunde lige meget.

• I borgermødet udtrykte forvaltningen betænkelighed ved at placere pumpehuset under
vandoverfladen.

• I borgermødet kom det frem, at der i søen lever flodkrebs, og at det er en rødlisteart. Det
kom også frem, at flagermus holder til ved søen og at de er fredet. Endelig kom det frem,
at søen er en dybvandssø med flere vandlag med hver deres fauna. En
vandstandssænkning kan ændre på dette.
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• Der er behov for en uvildig og uafhængig undersøgelse af søens flora og fauna, og af
hvad scenarie 3 kan have af konsekvenser.

• Lokaludvalget skal have indflydelse på, hvad der skal miljøvurderes.
• Lokaludvalget kan ikke nå at foretage en borgerpanelundersøgelse inden Teknik- og

Miljøudvalgets møde den 18. november 2019. Indre By Borgerpanel tages i brug, når
timingen er den rigtige.

• Teknik- og Miljøudvalget bør udsætte sagen, da ovennævnte omkostningsberegning vedr.
scenarie 3 og 4 ikke indgår i sagen, som udvalget skal tage stilling til. Det er en ny
oplysning, som bør indgå i beslutningsgrundlaget.

• Lokaludvalget bør bede forvaltningen om en redegørelse om vandløbene i kommunen.

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget,
• at det i dets møde den 18. november 2019 bør udsætte sagen, da der foreligger nye

oplysninger, nemlig ovennævnte omkostningsberegning vedr. scenarie 3 og 4.
• at der i og omkring søen er beskyttet dyreliv. 
• at Indre By Lokaludvalg anbefaler, at Teknik- og Miljøudvalget kun går videre med

scenarie 4.

Bilag
1. Beregning fra Fællesskabet om Sankt Jørgens Sø af omkostningerne til scenarie 3 og scenarie 4
2. Mail fra en borger til lokaludvalget vedr. Ladegårds Å mm.
3. Opsamling på borgermødet d. 12. november 2019 om skybrudsprojekt for Skt. Jørgens Sø
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0303309)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

 

Problemstilling

Lokaludvalgets arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen

• Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

• Puljegruppen

Kontaktgrupper

• Kultur

• Idræt, sundhed og ældre

• Turisme

• Erhverv

• Socialområdet

• Børn og unge (vakant)

• Integration (vakant)

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

• Repræsentation i Samarbejdsforum for nattelivet
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• Følgegruppen vedr. vandkulturhus på Papirøen

• Godsnetværket

• Parkbrugerrådet for Ørstedsparken

• Parkbrugerrådet for Østre Anlæg

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

1. Middelalderbyen

2. Metropolzonen (Postdistrikt København V)

3. Nansensgade-kvarteret

4. Øster Farimagsgade-kvarteret

5. Østerport

6. Frederiksstaden og Nyboder

7. Gammelholm og Nyhavn

 

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

 

Økonomi

Intet.

 

Videre proces

 

Beslutning
Byudviklingsgruppen

Kjeld A. Larsen oplyste, at det seneste møde i Byudviklingsgruppen faldt sammen med
lokaludvalgets møde den 30. oktober 2019 med teknik- og miljøborgmesteren. Byudviklingsgruppen

Side 49



havde drøftet Kommuneplanforslag 2019 og høringssvar vedr. input til miljøvurdering af Lynetteholm.
Byudviklingsgruppens næste møde er den 4. december 2019.

Kjeld A. Larsen oplyste videre, at Byudviklingsgruppen tog referat af lokaludvalgets møde med
teknik- og miljøborgmesteren. Lokaludvalget bad sekretariatet sende referatet til borgmesterens
sekretariat.

Bent Lohmann orienterede om en altansag i Nansensgade, som ændrer på bygningsfacadens
arkitektur. Han bad Byudviklingsgruppen undersøge grundlaget for tilladelser til altaner på
etageejendomme i Indre By.

Jep Loft orienterede om Arkitekturoprørets brev til teknik- og miljøborgmesteren om det kommende
byggeri i Laksegade-kvarteret. Lokaludvalget bad sekretariatet rundsende brevet.

 

Restaurations-, Nattelivs- og Eventgruppen

Marietta Bonnet oplyste, at gruppen er i gang med at aftale tidspunkt for næste møde.

 

Middelalderbyen

Niels Kongshaug, der som suppleant fik taletid under dette punkt på dagsordenen, oplyste, at
borgere i Laksegade-kvarteret har orienteret ham om omfanget af og generne ved Airbnb-udlejning i
Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads. Han orienterede videre om, hvordan kommunen
definerer, om man er part i en sag i forhold til et byggeprojekt, man bor tæt ved.

Steen Juhl Olesen oplyste, at hans Airbnb-anmeldelser til kommunen ikke fører til noget, og at
Airbnb-udviklingen i Middelalderbyen kan fortsætte, fordi ingen gør noget.

Bent Lohmann foreslog, at lokaludvalget udarbejder en "hvordan klager man"-kampagne, der skal
oplyse borgerne om, hvor og hvordan de kan klage over byggesager, natteliv, events,
Airbnb-udlejning osv.

Gunna Starck oplyste, at kommunen opfordrer folk til at anmelde ulovlig udlejning af bolig til
hotellignende virksomhed.

Gunna Starck oplyste, at der er dannet en beboerforening i kvarteret omkring Rundetårn. Der er stor
interesse for at være med i foreningen, der kun er for beboere, og som især har fokus på Airbnb- og
hoteludviklingen i kvarteret.

Bent Lohmann gav udtryk for, at dannelsen af en forening omkring Rundetårn og af en anden
forening i Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads vil give Middelalderbyen og Indre By flere
stemmer i forhold til beslutninger, der påvirker lokalt.
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Puljegruppen

Gunna Starck oplyste, at lokaludvalget har givet støtte til "Aldrig mere en krystalnat"-arrangementet
den 9. november 2019, som blev forstyrret af en demonstration. Hændelsen har været omtalt i
medierne.

 

Frederiksstaden og Nyboder

Lean Milo orienterede om en sag i KrusemynteHusene, hvor der er opstået en uenighed, som kan
ses som et udtryk for, hvordan ejendomsejere ser forskelligt på ansvar i forhold til et fællesskab.
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  B-sag: Lysreklame på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Allé (2019-0303780)

Indre By Lokaludvalg skal godkende en henvendelse til Teknik- og Miljøudvalget om en lysreklame
på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Alle,

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget om en lysreklame
på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Alle, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Flere beboere i Nørre Søgade og Vester Søgade har gjort lokaludvalget opmærksom på generne fra
en ny lysreklame på toppen af "Trekanten" på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Allé. Se bilaget.
 

I et svar til en beboer i Vester Søgade skrev Teknik- og Miljøforvaltningen den 15. oktober 2019:

"Tak for din henvendelse fra den 7. oktober 2019, samt dine opfølgende henvendelser til teknik- og
miljøborgmester Ninna Hedeager Olsen vedrørende lysreklamen på hjørnet af Åboulevarden og
Rosenørns Allé. Borgmesteren har bedt mig svare, da det vedrører mit ansvarsområde i
forvaltningen. Vi har også modtaget dine henvendelser til stadsarkitekt Camilla van Deurs og Indre
By lokaludvalg, og giver dig her en samlet besvarelse.

Du skriver d. 8. oktober at lysskiltet er tændt, efter at have været slukket d. 7. oktober. Lysskiltet er
ikke slukket på forvaltningens foranledning. Vi opfatter din henvendelse fra den 7. oktober som en
anmeldelse af et muligt ulovligt forhold på den ovennævnte ejendom, og har derfor oprettet en
anmeldelsessag (sags nr. 906441). Vi vil - som tilsynsmyndighed på bygge- og planlovgivningen - på
baggrund af din henvendelse foretage en vurdering af, om der er tale om et forhold, som er etableret
i strid med denne lovgivning. Hvis det viser sig, at forholdet er ulovligt, vil vi sørge for, at det bliver
lovliggjort. Lovliggørelse kan ske ved at forholdet fjernes, eller ved at vi giver tilladelse til
bibeholdelse. Hvis forholdet er ulovligt, og vi er indstillet på en bibeholdelse, hører du fra os, hvis vi
vurderer, at du bliver berørt af vores afgørelse i et sådant omfang, at du bliver part i denne
bibeholdelsessag, og derfor skal partshøres.

Københavns Kommunes retningslinjer for skilte og reklamer fra 2008 er vejledende, og har i sig selv
ikke nogen retsvirkning. Retningslinjerne kan dog indgå i skønsmæssige vurderinger f.eks. i sager,
hvor der søges om dispensation fra en lokalplan. Jeg har bedt forvaltningen udarbejde et notat, der
redegør for, hvilket grundlag kommunen har for at regulere lysreklamer og skiltning i byen.
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Retningslinjerne er revideret i september 2013. Her har Teknik- og Miljøudvalget godkendt
præciseringer om LED-skærme og levende/skiftende billeder. Retsgrundlaget for retningslinjerne er
dog fortsat uændret.

I den konkrete sag kan jeg oplyse, at Sign Partner A/S den 21. december 2017 og den 6. juli 2018
med supplerende materiale senest fra den 31. januar 2019 har søgt om tilladelse til at etablere en
LED-skærm med reklame på eksisterende konstruktion på taget. Den 15. februar 2018 er der givet
tilladelse til udformningen den nye lysreklame, og den 21. marts 2019 er der givet byggetilladelse til
etableringen af konstruktionen til den nye lysreklame (Byggesagsnr.: 800153). I behandlingen af
byggetilladelsen til det pågældende projekt har forvaltningen vurderet, at byggeriet ikke medfører en
påvirkning, der kan begrunde en tilkendelse af partsstatus til omkringliggende naboer.

Ejendommen, hvor det pågældende skilt er etableret, er ikke omfattet af en lokalplan. Det ansøgte
projekt er behandlet i henhold til bestemmelserne i Bygningsreglement 2018. Derudover er
ejendommen omfattet af servitutbestemmelser, som bl.a. indeholder bestemmelser om lysreklamer
på taget. I sagsbehandlingen har forvaltningen forholdt sig til de servitutbestemmelser, der omfatter
lysreklamer, men har ikke haft bemærkninger i forhold til det ansøgte projekt.

Jeg håber, at ovenstående har givet dig svar på dine spørgsmål.

Med venlig hilsen

Hans Christian Karsten
Vicedirektør
Byens Anvendelse
_______________________________
KØBENHAVNS KOMMUNE 
Teknik- og Miljøforvaltningen"

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøudvalget:

"Den 24. oktober 2019 skrev jeg til jer om offentlighed i byggesager. Det var på baggrund af en
drøftelse i Indre By Lokaludvalg den 10. oktober 2019 af det problematiske ved den manglende
offentlighed i byggesager, der kan have politisk interesse, der har betydning for omkringboende
og/eller har betydning for udviklingen i et kvarter eller en bydel.

Lokaludvalgets drøftelse tog udgangspunkt i to konkrete sager, nemlig dispensation til et
udeserveringsareal i Teglgårdssstræde og et nybyggeri på adressen Nansensgade 57 med en for
kvarteret fremmed arkitektur.

De to sager føjer sig til andre sager, hvor vi mener, at offentligheden og I burde have været inddraget
for at hindre administrative beslutninger, der er til ulempe for omkringboende og til skade for et
kvarter.
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Nu har vi så endnu en sag, hvor den manglende offentlighed og politisk stillingtagen har uheldige
konsekvenser. Det drejer sig om Teknik- og Miljøforvaltningens tilladelse til en reklameskærm på
toppen af ejendommen "Trekanten" på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Allé, hvor der indtil
fornyeligt er blevet vist bevægelige reklamer døgnet rundt med et stærkt lys. Nu vises der en fast
reklame med stærkt lys i 4 minutter, hvorefter den slukkes i ca. 2 sekunder og for så igen at vises i 4
minutter.

I et brev den 15. oktober 2019 til en borger skriver Teknik- og Miljøforvaltningen, at man har vurderet,
at reklameskærmen ikke medfører en påvirkning, der kan begrunde en tilkendelse af partsstatus til
omkringliggende naboer. Dette, selv om reklameskærmen åbenlyst er til gene for de, der bor i Vester
Søgade og Nørre Søgade, og selv om den ændrer oplevelsen af Peblinge Sø og Sankt Jørgens Sø.

Armslængdeprincippet kan være godt, men har sine begrænsninger. I politikere er nødt til at påtage
jer beslutningskompetencen i sager af betydning for omkringboende og ikke mindst i sager, som
sætter dagsordenen for et kvarter eller en bydels udvikling - i dette tilfælde for, hvordan Søerne
fremover skal opleves.

Indre By Lokaludvalg beder om, at I sætter sagen om lysreklamen på hjørnet af Åboulevard og
Rosenørns Allé på jeres dagsorden og beslutter, at den skal i offentlig høring på Bliv Hørt-portalen,
og at I på baggrund af høringssvarene træffer afgørelse om, hvorvidt lysreklamen skal forblive eller
ej.

Og som nævnt i mit brev den 24. oktober 2019 beder lokaludvalget også om,

• at Teknik- og Miljøforvaltningen udarbejder en redegørelse om, hvordan der sikres størst
mulighed offentlighed i byggesager, og på den baggrund beslutter retningslinjer for
forvaltningen om håndtering af byggesager.  

• at der udarbejdes og offentliggøres en guide om regler og retningslinjer for, hvordan en
byggesag behandles i Teknik- og Miljøforvaltningen. Guiden skal have almindelige borgere,
som kan blive påvirket af en ejendomsejers byggeprojekt, som målgruppe.

• at lokaludvalgene som fast regel modtager de naboorienteringer og lignende, der udsendes i
bydelen, som omhandler forandringer af eksisterende byrum, der har betydning for de
omkringboende og/eller som angår arkitektur eller anden form for visuel ændring i byrummet.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Når lokaludvalget har besluttet henvendelsen, sender sekretariatet den til Teknik- og Miljøudvalget.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Teknik- og Miljøudvalget om en lysreklame på
hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Alle, der fremgår af løsningsafsnittet.

2. På forslag fra Susan Brinck besluttede lokaludvalget at bede formanden om en indstilling til
lokaludvalgets møde den 12. december 2019 om kommunens politik vedr. lysreklamer.

3. På forslag fra Bent Lohmann bad lokaludvalget sekretariatet undersøge status på en sag om
lysreklame på Nørrevold, som en borger tidligere har henvendt sig til lokaludvalget om.

4. På forslag fra Bent Lohmann aftalte lokaludvalget at sende fotos til sekretariatet, der viser
lysreklamer, som ikke er hensigtsmæssige.

5. På forslag fra Bent Lohmann besluttede lokaludvalget, at det i lokaludvalgets møde den 12.
december 2019 skal tage stilling til et forslag om et borgermøde, hvor folk gives mulighed for at
fremsætte klager over forhold i Indre By, som lokaludvalget kan tage op.

Bilag
1. Lysreklame på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Allé
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  B-sag: Dispensation til hotellejlighed i Sankt Peder Stræde (2019-0304359)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens bemærkninger til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. en
naboorientering om dispensation til en hotellejlighed i Sankt Peder Stræde 27B til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager hans bemærkninger til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr.
en ansøgning om dispensation til en hotellejlighed i Sankt Peder Stræde 27B til efterretning. Se
bemærkningerne i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Den 18. oktober 2019 sendte Teknik- og Miljøforvaltningen en naboorientering til lokaludvalget om
dispensation fra lokalplan nr. 312 "Studiestræde" til indretning af én hotellejlighed i et tidligere
erhvervslejemål på ejendommen Sankt Peders Stræde 27B, st. Frist for bemærkninger til sagen var
den 8. november 2019.

Forvaltningen kan principielt gå ind for projektet, idet der dels er tale om etablering af kun en
hotellejlighed og idet lokalplanen åbner op for, at der kan tillades at etableres erhverv i lokaler, der
ikke er egnet til beboelse.

Den ansøgte anvendelse som hotellejlighed, vurderes på baggrund af et begrænset omfang at sikre
lokalplanens formål om et alsidigt og levende byområde. 

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager hans bemærkninger til sagen, som han den 8. november
2019 sendte til Teknik- og Miljøforvaltningen, til efterretning:

"Teknik- og Miljøforvaltningen har med en Naboorientering af 18. oktober 2019 orienteret Indre By
Lokaludvalg om en ansøgning om indretning af en hotellejlighed i et erhvervslejemål  i Sankt Peders
Stræde 27B, der kræver en dispensation fra lokalplan nr. 312 ”Studiestræde”. Fristen for
bemærkninger er den 8. november 2019.

Indre By Lokaludvalg tager stilling til sagen i sit møde den 14. november 2019, hvorfor dette svar er
med forbehold for lokaludvalgets beslutning.

Side 56



Indre By Lokaludvalg anbefaler, at der ikke gives dispensation til indretning af hotellejlighed i Sankt
Peders Stræde 27B med følgende begrundelser:

• Der er mangel på boliger i København. Når erhvervslejemålet angiveligt kan omdannes til
hotellejlighed, kan der intet være til hinder for, at det omdannes til bolig. Hvis ikke til en
familiebolig, så til en bolig for studerende.  

• Det ansøgte er i modstrid med lokalplanens formål. Lokalplanens formål er at sikre et alsidigt
og levende bymiljø i det centrale byområde, primært ved at tilstræbe boligandelen øget,
herunder gennem udnyttelse af egnede tagetager.
 

• En hotellejlighed i dette område vil ikke sikre et alsidigt og levende bymiljø i kvarteret. 
Tværtimod vil det ansøgte understrege udviklingen i Nørre Kvarter og i Middelalderbyen, hvor
stadig flere beboere flytter fra, fordi nattelivet og turismen fylder for meget. 
Der er fx flere hoteller på vej i Middelalderbyen, ligesom det er vores indtryk, at udlejning af
boliger i kvarteret til hotellignende virksomhed tager til. 
Et alsidigt og levende bymiljø i kvarteret kan derfor sikres ved at tillade flere boliger med
bopælspligt.

En afsluttende bemærkning:

Lokalplan nr. 312 ”Studiestræde” er en god lokalplan, for når man læser lokalplanens
formålsparagraf, kan man ikke være i tvivl om, at hensigten med den er, 

• at boligandelen i karreen skal øges. Deri ligger også, at befolkningstallet i karreen skal øges.
• at bygningskulturen i karreen skal sikres.

Hensigten med lokalplan bør skinne igennem i administrationen af den.

Lokaludvalget beder om, at sagen afgøres af Teknik- og Miljøudvalget, da den kan skabe en
præcedens for udviklingen i Middelalderbyen og derfor er principiel.

Lokaludvalget beder desuden om at få oplyst, hvem naboorienteringen er sendt til.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
formand

Kopi sendt til Teknik- og Miljøudvalget."

 

Økonomi

Intet.

Side 57



Videre proces

De bemærkninger, lokaludvalget måtte have til sagen i  mødet den 14. november 2019, sender
formanden til Teknik- og Miljøforvaltningen.

Bilag

0. Link til lokalplan nr. 312 "Studiestræde":

https://dokument.plandata.dk/20_1072671_APPROVED_1202814560724.pdf

Beslutning

Lokaludvalget tog formandens bemærkninger til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. en ansøgning om
dispensation til en hotellejlighed i Sankt Peder Stræde 27B til efterretning. Se bemærkningerne i
løsningsafsnittet.

Bilag
1. Naboorientering
2. Kortbilag
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  B-sag: Rosenborg Eksercerplads (2019-0304330)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige dets formandskab til at tale med forsvaret om indretningen og
anvendelsen af Rosenborg Eksercerplads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger lokaludvalgets formandskab til at tale med forsvaret om
indretningen og anvendelsen af Rosenborg Eksercerplads, jf. afsnittet "Problemstilling" og
løsningsafsnittet.

Problemstilling

Den 15. oktober 2019 skrev Forsvarsministeriets Ejendomsstyrelse til formanden:

"Jeg skriver til dig for at høre om i skal inddrages i en sag vedrørende opsætning af lysstandere ved
eksercerpladsen på Livgardens Kaserne, Gothersgade 100 (tæt på Rosenborg). Vi har igennem de
sidste mange år været nødsaget til at opstille store midlertidige stadionlamper for at belyse pladsen i
efterårs-vinter perioderne, hvilket har været til gene for naboer og kønne er de ikke. Vi har arbejdet
på et projekt, hvorved vi kan opstille mere diskrete lamper, som falder i med omgivelserne og ikke
skæmmer for selve Rosenborg. Jeg har vedhæftet projektforslaget og vil høre jer om dette er noget i
ønske at kommentere på eller hvis dette skulle give anledning til andre spørgsmål. Jeg har ligeledes
kontaktet Slots- og Kulturstyrelsen, Fortidsminder, samt Københavns Teknik og miljøforvaltning for at
få deres besyv på sagen. Jeg hører gerne fra dig snarest."

Formanden svarede den 16. oktober 2019, at lokaludvalget meget gerne vil inddrages,  så projektet
kan blive til gavn og glæde for jer og omgivelserne.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget bemyndiger lokaludvalgets formandskab til at tale med forsvaret
om indretningen og anvendelsen af Rosenborg Eksercerplads, herunder om opsætning af
lysstandere og om muligheden for Indre Bys beboere til at anvende eksercerpladsen til
idrætsaktiviteter.

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede lokaludvalgets formandskab til at tale med forsvaret om indretningen og
anvendelsen af Rosenborg Eksercerplads, jf. afsnittet "Problemstilling" og løsningsafsnittet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Udsmykning af byggepladshegn i Købmagergade (2019-0303704)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige formanden til at aftale rammer for lokaludvalgets deltagelse i
udsmykningen af et byggepladshegn i Købmagergade.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger ham til at aftale rammer for lokaludvalgets deltagelse i
udsmykningen af et byggepladshegn i Købmagergade.

Problemstilling

I mødet den 12. september 2019 orienterede Hines Nordic om det kommende hotel i Købmagergade
44, 46 og 50. Hines Nordic inviterede lokaludvalget til dialog om udsmykning af hotellets
byggepladshegn ud mod Købmagergade.

Løsning

Sekretariatet er i kontakt med Hines Nordic om et møde med repræsentanter for lokaludvalget om
udsmykning af byggepladshegnet samt om, hvordan hotellet kan samarbejde med de lokale beboere
og erhverv. 

På den baggrund foreslår formanden, at han bliver bemyndiget til at aftale rammer for lokaludvalgets
deltagelse i udsmykningen af byggepladshegnet.  

Byens Hegn omkring metrobyggepladserne er reference for formandens tilgang til
projektet. Udgangspunktet for ham er, at lokaludvalget støtter kunstprojekter på hotellets
byggepladshegn, hvis Hines Nordic bidrager med et tilsvarende beløb.

Som med andre ansøgninger til lokaludvalget om støtte, vil ansøgninger om støtte til kunst
på hotellets byggepladshegn skulle forbehandles i Puljegruppen og besluttes i lokaludvalget. Fristen
for ansøgninger om støtte vil være den samme, som gælder for andre.

Økonomi

Størrelsen på Lokaludvalgets pulje til puljeansøgninger i 2020 skal afspejle, at der kan komme
ansøgninger om støtte til kunstprojekter på byggepladshegnet ved Hines Nordics hotel i
Købmagergade. Lokaludvalget skal vedtage sit budget for 2020 i mødet den 12. december 2019.
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Videre proces

Formanden forventer at holde møde med Hines Nordic sidst i november eller først i december 2019.

Beslutning
Lokaludvalget bemyndigede formanden til at aftale rammer for lokaludvalgets deltagelse i
udsmykningen af et byggepladshegn i Købmagergade.
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Opfølgning på lokaludvalgets nabomøde for beboerne i Laksegade-kvarteret og
omkring Nikolaj Plads (2019-0304341)

Indre By Lokaludvalg skal tage en orientering om, hvordan der følges op på lokaludvalgets offentlige
nabomøde den 24. oktober 2019 for beboerne i Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads, til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen, der fremgår af bilaget og af løsningsafsnittet, om,
hvordan der følges op på lokaludvalgets offentlige nabomøde den 24. oktober 2019 for
beboerne i Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads, til efterretning.

2. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 10.000 kr. til afholdelse af et møde, hvor
rammerne for en beboerforening i kvarteret, herunder foreningens mission og vision, drøftes og
aftales. Om udgiften skal betales af lokaludvalgets 2019-pulje eller 2020-pulje vides endnu ikke.

Problemstilling

Lokaludvalget var den 24. oktober 2019 vært for et offentlig nabomøde for beboerne i
Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads. Mødet blev holdt i Magasin. Se noter fra mødet i
bilaget. 

Nabomødet skulle ses som en opfølgning på lokaludvalget og Teknik- og Miljøforvaltningens
borgermøder i september 2017 og i maj 2019 om lokalplanforslaget "Laksegade Øst", der muliggør
omdannelse af Danske Banks bygninger til et bykvarter med butikker samt med mulighed for boliger
og erhverv.

Løsning

Ca. 30 beboere og erhvervsdrivende deltog i nabomødet. Hovedsigtet med mødet var at se, om der
var grundlag for at danne netværk eller en beboerforening i kvarteret. Det viste sig, at der var en vis
interesse for ideen om en beboerforening, og to af de tilstedeværende lokale beboere meldte sig som
tovholdere for den videre proces.

Formanden vil nu sammen med tovholderne undersøge muligheden for at holde en stiftende
generalforsamling for kvarterets beboerforening. Tanken er at indkalde de beboere, blandt de
tilstedeværende i mødet den 24. oktober 2019, der viste interesse for ideen, til et møde, hvor
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rammerne for beboerforeningen, herunder foreningens mission og vision, drøftes og aftales, så der er
et grundlag for at indkalde til en stiftende generalforsamling. For en god ordens skyld annonceres
mødet, så alle med interesse for ideen har mulighed for at deltage.

Økonomi

Formanden foreslår, at lokaludvalget afsætter en ramme på 10.000 kr. til ovennævnte møde, hvor
rammerne for beboerforeningen drøftes og aftales. Der vil være udgifter til annoncering, lokaleleje og
forplejning. Om udgiften skal betales af lokaludvalgets 2019-pulje eller 2020-pulje vides endnu ikke.

Formanden gjorde på mødet den 24. oktober 2019 opmærksom på, at der er mulighed for at søge
lokaludvalget om støtte til afholdelse af en stiftende generalforsamling. 

Videre proces

Ovennævnte møde, hvor rammerne for beboerforeningen drøftes og aftales, forventes afholdt i
december 2019 eller i januar 2020.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog orienteringen, der fremgår af bilaget og af løsningsafsnittet, om, hvordan der
følges op på lokaludvalgets offentlige nabomøde den 24. oktober 2019 for beboerne i
Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj Plads, til efterretning.

2. Lokaludvalget afsatte en ramme på 10.000 kr. af 2020-puljen til afholdelse af et møde, hvor
rammerne for en beboerforening i kvarteret, herunder foreningens mission og vision, drøftes og
aftales. 

Bilag
1. Noter fra nabomødet
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INDRE BY LOKALUDVALG

20.  B-sag: Borgerpanelundersøgelse om turismen i Indre By (2019-0303320)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at gennemføre en borgerpanelundersøgelse om turismen i Indre
By.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg gennemfører en borgerpanelundersøgelse i januar 2020 om turismen i
Indre By.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger Bent Lohmann, Jens Erik Frandsen og Anton Skovle til
sammen med sekretariatet at planlægge og gennemføre undersøgelsen.

Problemstilling

I den aktuelle offentlige debat om turismen i København henvises der ofte til tallene, konklusionerne
og anbefalingerne i Wonderful Copenhagens turismeanalyse 10xCopenhagen. Analysearbejdet
begyndte i oktober 2017 og analysen blev offentliggjort i marts 2019.

Løsning

Formanden vurderer, at  der er behov for en opdatering af tallene for Indre Bys borgeres forhold til
turismen og foreslår derfor, at lokaludvalget i januar 2020 stiller Indre By Borgerpanel de samme
spørgsmål, som Wonderful Copenhagen stillede borgerne i forbindelse med udarbejdelsen af
10xCopenhagen.

Formanden foreslår endvidere, at lokaludvalget udpeger lokaludvalgets formandskab til at planlægge
og gennemføre borgerpanelundersøgelsen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Borgerpanelundersøgelsen gennemføres i januar 2020. Lokaludvalget drøfter resultaterne i et
efterfølgende lokaludvalgsmøde.
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Bilag

1. Link til Wonderful Copenhagens turismeanalyse 10xCopenhagen:

https://10xcopenhagen.com/

Beslutning
 

1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at borgerpanelundersøgelsen
skal tage højde for, at der er forskellig slags turisme i Indre By.

Med det tiltrådte ændringsforslag godkendte lokaludvalget at gennemføre en
borgerpanelundersøgelse i januar 2020 om turismen i Indre By.

   
2. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann, Jens Erik Frandsen og Anton Skovle til sammen med

sekretariatet at planlægge og gennemføre undersøgelsen.

Bilag
2. I samtale med København 2019 - en kvalitativ analyse af balancen mellem turisme og hverdagsliv i
København (ikke på papir)
3. Resident Sentiment index - are Copenhagen residents tourism-supportive? (ikke på papir)
4. Københavns DNA og fremtidige potentialer (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

21.  B-sag: Tovholder for Puljegruppen (2019-0304801)

Indre By Lokaludvalg skal tage til efterretning, at Gunna Starck afløser Lean Milo som tovholder for
lokaludvalgets Puljegruppe.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at Puljegruppen har udpeget Gunna Starck til ny
tovholder for lokaludvalgets Puljegruppe.

Problemstilling

I mødet den 12. april 2018 tog lokaludvalget til efterretning, at Gunna Starck, Dorthe Lindberg, Lis
Langsø og Lean Milo udgør Puljegruppen. Puljegruppen valgte Lean Milo til tovholder.

Dorthe Lindberg trådte ud af Puljegruppen den 1. oktober 2019. I mødet den 12. september 2019
udpegede lokaludvalget Steen Juhl Olesen og Jep Loft til at deltage i kommende møder i
Puljegruppen.

Lean Milo har den 31. oktober 2019 meddelt, at han af arbejdsmæssige årsager ikke kan være
tovholder for Puljegruppen.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager til efterretning, at Puljegruppen har valgt Gunna Starck
som tovholder for gruppen.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Puljegruppen mødes fem gange om året for at forbehandle ansøgninger til lokaludvalget om støtte til
aktiviteter i Indre By.
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Beslutning

Lokaludvalget tog til efterretning, at Puljegruppen har udpeget Gunna Starck til ny tovholder for
lokaludvalgets Puljegruppe.
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INDRE BY LOKALUDVALG

22.  B-sag: Puljeansøgninger til 2019-puljen, november 2019 (2019-0263059)

Indre By Lokaludvalg skal tage stilling til 3 ansøgninger om støtte fra lokaludvalgets 2019-pulje.

Indstilling

Formanden foreslår, 

1. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Teaterhuset på ansøgning om 21.200 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til scenekunstfestivalen "Days of Improv". Afslaget begrundes med, at lokaludvalget
vurderer, at festivalen ikke er offentligt tilgængelig med den entré, der tages, hvorfor lokaludvalget
ønsker at bruge sine penge til andre aktiviteter.

2. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 4.000 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til koncerten "En rejse for øjet og øret - to parallelle narrativer i klanger og lys:
Ytterlandet møder Martin Klapper".  Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at
projektet ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige brugere, ligesom lokaludvalget
vurderer, at koncerten ikke er offentligt tilgængelig med den entré, der tages. Lokaludvalget
ønsker at bruge sine penge til andre aktiviteter.

3. At Indre By Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 8.650 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til
projektet "Loud and Proud, a photographic documentary from around the world with personal tales
from LGBTQI+ communities", idet støtten anvendes til at printe, indramme og transportere 10
billeder, som skal indgå i en fotoudstilling op til World Pride 2021.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget 3 ansøgninger om støtte fra lokaludvalgets 2019-pulje.

Løsning

 

1. Days Of Improv

TeaterHuset søger lokaludvalget om 21.200 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til en ny
scenekunstfestival med fokus på improvisation som kunstnerisk udtryksmiddel. Festivalen, der finder
sted den 2.-5. december 2019, synliggør en fløj af det scenekunstneriske miljø, som er i voldsom
vækst, nemlig de performere, som finder deres kunstneriske drivkraft og udfordring i at improvisere
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deres dramatiske, debatskabende eller humoristiske forestillinger lige for næsen af tilskuerne - og
ikke sjældent i samspil med dem.

Days Of Improv adskiller sig fra andre improfestivaler ved at præsentere en mangfoldighed af genrer.
Publikum møder ikke blot impro comedy, men også improdrama, forumteater, improviseret
musikteater og diverse crossovers. Gennem en billig partoutkort-ordning opfordres tilskuerne til at
undersøge det hele - og måske opdage, at improvisation som udtryksform rækker hele vejen fra
avantgarde til comedy.

Arrangementets målgruppe er en blandet skare - lige fra brugere af eksperimenterende teater til folk,
der elsker at starte en munter bytur med et standup-show.

Der vil dagligt være 1-3 programlagte forestillinger.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til leje af lokaler, ekstern løn/honorarer,
annoncering/PR og forplejning. Der er et samlet udgiftsbudget på 36.500 kr. Man forventer
entreindtægter for 10.300 kr. 

Sekretariatets bemærkninger

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget som udgangspunkt ikke støtter
projekter og arrangementer med en entré, der efter lokaludvalgets vurdering

• ikke matcher beløbet, der ansøges om
• ikke matcher projektet eller arrangementets indhold
• gør, at projektet eller arrangementet ikke er offentligt tilgængeligt.

Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for at støtte koncerterne med en
underskudsgaranti.

Puljegruppens anbefaling

Nej. Meget honorar og forholdsvis stor entré.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Teaterhuset på ansøgning om 21.200 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til scenekunstfestivalen "Days of Improv". Afslaget begrundes med, at lokaludvalget
vurderer, at festivalen ikke er offentligt tilgængelig med den entré, der tages, hvorfor lokaludvalget
ønsker at bruge sine penge til andre aktiviteter. 

2. En rejse for øret og øjet – to parallelle narrativer i klanger og lys: Ytterlandet møder Martin
Klapper

En borger søger lokaludvalget om 4.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til en live koncert med live
visuals torsdag d 12. december 2019 i Husets Biograf.
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Ytterlandet er en trio, der opererer i forlængelse af den internationale tradition af improviseret musik.
Lyde der frembringes på konventionelle og ukonventionelle måder gestaltes musikalsk gennem
musikernes fantasi og erfaring. Der bliver brugt kagedoser og termo-låg i saxen, trommesættet
udvides med alle mulige dimser, guitaren finder nye klange med hjælp af hårbørste og effektpedaler.
Martin Klapper er visuel kunstner. Hans film er analoge 8 mm lo-fi film. Sammen udgør de et slags
kollage, pludselige sammenklip af disparat karakter, med et flow der minder om improviseret musik.

Koncerten arrangeres i samarbejde med Noisy Beehive, der har arrangeret omkring 70 begivenheder
i København med fokus på nutidig musik/dans/teater og visuel kunst.

Koncerten indgår i en serie af 7 koncerter i perioden 1. november 2019-1. februar 2020 i de 7 bydele
Indre By, Vesterbro, Nørrebro, Østerbro, Amager, Christianshavn og Kongens Enghave. Koncerten i
Indre By afholdes torsdag 12. december 2019 kl. 20 - 22.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til honorarer, PR og transport. Det samlede
udgiftsbudget for koncerten er 9.465 kr.

Der tages entré, 40 kr. Noisy Beehive tilbyder gratis lokaler, bidrager med PR og arbejder frivilligt i
bar og entré, og assisterer med lyd og lys.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter koncerten med en underskudsgaranti.

Puljegruppens anbefaling

Nej. Næsten hele budgettet er ekstern løn. Entré. Er ikke målrettet Indre By.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 4.000 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til koncerten "En rejse for øjet og øret - to parallelle narrativer i klanger og lys: Ytterlandet
møder Martin Klapper".

Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at projektet ikke henvender sig til Indre Bys
borgere og daglige brugere, ligesom lokaludvalget vurderer, at koncerten ikke er offentligt tilgængelig
med den entré, der tages. Lokaludvalget ønsker at bruge sine penge til andre aktiviteter. 

3. Loud and Proud, a photographic documentary from around the world with
personal tales from LGBTQI+ communities 

En borger søger lokaludvalget om 8.650 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til at printe, indramme og
transportere 10 billeder, som skal indgå i en fotoudstilling op til World Pride 2021 med fokus på
lande, hvor LGBTQI+ personer lever med frygt, risiko for fængsel og daglige overfald. Billederne er
skabt med støtte fra Danida og egenfinansiering.
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Billederne vil blive udstillet med tekst og landebeskrivelse for hvert billede. Billedserien indeholder
information (og personlige portrætter med fortællinger) fra Gambia, Pakistan, Rusland, Guatemala,
Kina og Mexico.

Der er planlagt følgende program for udstillingen, der ophænges tre forskellige steder i Indre By:

• November/December 2019, printe og sætte billeder op på Copenhagen Prides kontor på H.C.
Andersens Boulevard

• December 2019 - Januar 2020, billederne udstilles på Copenhagen Prides kontor på H.C.
Andersens Boulevard

• Februar 2020, billederne flyttes rundt til events til Winter Pride i Indre By (Huset-KBH, Studenter
Huset)

• August 2021, billederne hænges op samlet som udstilling igen som del af World Pride på
Københavns Rådhus

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til print, indramning og transport af billederne.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter projektet.

Puljegruppens anbefaling

Ja. Vi valgte at støtte med det ansøgte beløb 8.650 kr. 

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver en borger tilsagn om 8.650 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til projektet
"Loud and Proud, a photographic documentary from around the world with personal tales from
LGBTQI+ communities", idet støtten anvendes til at printe, indramme og transportere 10 billeder,
som skal indgå i en fotoudstilling op til World Pride 2021.

Økonomi

Rammen for puljeansøgninger i 2019 er på 300.000 kr. og lokaludvalget har hidtil disponeret 184.671
kr. Hvis indstillingerne følges, vil der være disponeret for yderligere 8.650 kr. af 2019-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøger om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Teaterhuset på ansøgning om 21.200
kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til scenekunstfestivalen "Days of Improv". Afslaget begrundes
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med, at lokaludvalget vurderer, at festivalen ikke er offentligt tilgængelig med den entré, der tages,
hvorfor lokaludvalget ønsker at bruge sine penge til andre aktiviteter.

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om 4.000
kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til koncerten "En rejse for øjet og øret - to parallelle narrativer i
klanger og lys: Ytterlandet møder Martin Klapper".  Afslaget begrundes med, at lokaludvalget
vurderer, at projektet ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige brugere, ligesom
lokaludvalget vurderer, at koncerten ikke er offentligt tilgængelig med den entré, der tages.
Lokaludvalget ønsker derfor at bruge sine penge til andre aktiviteter. 

3. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give en borger tilsagn om 8.650 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til projektet "Loud and Proud, a photographic documentary from around the world with
personal tales from LGBTQI+ communities", idet støtten anvendes til at printe, indramme og
transportere 10 billeder, som skal indgå i en fotoudstilling op til World Pride 2021.
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INDRE BY LOKALUDVALG

23.  B-sag: Puljeansøgninger til 2020-puljen, november 2019 (2019-0263059)

Indre By Lokaludvalg skal tage stilling 4 ansøgninger om støtte fra lokaludvalgets 2020-pulje.

Indstilling

Formanden foreslår, 

1. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Landsforeningen Liv & Død på en ansøgning om 10.000
kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Til middag hos de døde". Afslaget begrundes med,
at lokaludvalget vurderer, at projektet ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige
brugere.

2. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 33.700 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til koncerten "KONCERT FOR BØRN KBH INDREBY - MED HA
AFRICAN ARCHESTRA". Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vil bruge sine penge på
andre aktiviteter.

3. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Teater Mikado på en ansøgning om 20.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til forestillingen "Events i Indre By for Forestillingen Forliste Forhold". 
Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter.

4. At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Kaja Management på en ansøgning om 30.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Apollonian Circles Black". Afslaget begrundes med, at
lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige
brugere og med at lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke er offentligt tilgængelige, når
billetprisen er 150 kr. 

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget 4 ansøgninger om støtte.

Løsning

1. Til middag med de døde

Landsforeningen Liv & Død søger lokaludvalget om 10.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til
arrangementet ”Til middag med de døde” d. 9. januar 2020.  Ansøgeren overvejer at holde middagen
i Kulturtårnet på Knippelsbro, men har også kig på andre steder i Indre By.
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Arrangementet er et pilot-projekt. Seks personer, der ikke kender hinanden, mødes og deler
fortællinger om dem, de har mistet over et måltid. Til middagen vil der være en facilitator, der sikrer,
at alle får taletid og at historierne får lov at stå som fortællinger og ikke mødes med kritik eller
fordomme.

Ved arrangementet giver vi hver enkelt deltager en helt særlig plads til den person, de har mistet.
Baggrunden for arrangementet er, at det af en undersøgelse fra Nationalt Sorgcenter fremgår, at
60% af efterladte oplever isolation og ensomhed. Ansøgeren mener derfor, at der er behov for tiltag
som ”Til Middag med de døde”, der varetager netop denne gruppe mennesker.

Arrangementets målgruppe er alle, der har mistet en de har nær. Man skal ansøge om deltagelse
med udvælgelse efter først-til-mølle. Middagen vil vare ca. fem timer.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til leje af lokaler, løn til arrangør, catering og vin til
seks personer, annoncering og transport. Det samlede budget for arrangementer er 22.500 kr.

Sekretariatets bemærkninger

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget støtter projekter, der er til
glæde for en bred kreds af borgere og brugere af Indre By og/eller de enkelte kvarterer i Indre By.
Sekretariatet vurderer, at arrangementet ikke retter sig mod Indre Bys borgere og brugere.

Der fremgår også af retningslinjerne, at lokaludvalget som udgangspunkt ikke støtter projekter eller
arrangementer, hvor støtten i hovedsagen tænkes anvendt til aflønning eller honorering af
ansøgeren.  Udgiftsbudgettet er på 22.500 kr.;  heraf skal 11.900 kr. anvendes til løn til arrangør. Det
er en politisk vurdering, om lokaludvalget på det grundlag skal give afslag på ansøgningen om støtte.

Med de bemærkninger ser sekretariatet intet til hinder for, at lokaludvalget støtter arrangementet.

Puljegruppens anbefaling

Vi fandt projektet spændende og sympatisk, men det har for det første ikke noget specifikt med Indre
By at gøre, og for det andet stillede vi os undrende over for, hvorfor kuvert- og vinprisen havde den
størrelse, samt hvorfor man ikke bruger de smukke og stemningsfulde lokaler på Nikolaj Plads. Så
konklusionen blev et nej.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Landsforeningen Liv & Død på en ansøgning om 10.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Til middag hos de døde". Afslaget begrundes med, at
lokaludvalget vurderer, at projektet ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige brugere.

2. Koncert for børn i KBH Indre By - med HA AFRICAN ORCHESTRA
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En borger søger lokaludvalget om 33.700 kr af lokaludvalgets 2020-pulje til afvikling af en koncert i
Kulturhuset Indre By med det afrikanske symfoniorkester Ha Orchestra i vinterferien lørdag d. 15.
februar 2020 kl. 12.00-13.00.

Ha Orchestra, er et afrikansk symfoniorkester med base i Glasgow, Skotland. Det er det eneste af sin
slags i Europa. Det 14 mand store orkesters musikere og deres instrumenter kommer fra forskellige
lande i Afrika, men musikerne er nu alle bosiddende i Europa.

Målgruppen er børn i Indre By og deres forældre. Efter koncerten vil publikum få mulighed for at røre
og prøve de forskellige instrumenter.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til honorarer og lønninger, transport og forplejning

Det samlede udgiftsbudget for arrangementet er 33.700 kr.

Der er ingen entre ved koncerten. Lokalet stilles gratis til rådighed af Kulturhuset Indre By, der også
står for afvikling og produktion af koncerten. Couleur Café Festival bidrager gratis med PR for
koncerten.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter koncerten.
 
Puljegruppens anbefaling

Nej. Stort set hele udgiftsbudgettet er honorar og transport til musikerne.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til en borger på en ansøgning om 33.700 kr. af lokaludvalgets
2020-pulje til koncerten "KONCERT FOR BØRN KBH INDREBY - MED HA AFRICAN
ARCHESTRA". Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vil bruge sine penge på andre aktiviteter.

 

3. Events i Indre By for forestillingen ”Forliste Forhold"

Teater Mikado søger lokaludvalget om 20.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til gennemførelse af
fire offentlige events i januar 2020 i forbindelse med indsamling af tekstmateriale og objekter til en
nyproduceret forestilling, ForlisteForhold, der får premiere i København i oktober 2020.

Forestillingen vil blive til via inddragelse af borgere, hvis personlige historier og dertilhørende
genstande kommer til at udgøre forestillingens dramatiske fundament. Selve indsamlingen af
materiale og objekter er planlagt til at foregå i starten af 2020.

Hvert event vil vare et par timer.

To events er planlagt til at foregå i byrum i Indre By, f. eks. Rådhuspladsen, Dronning Louises Bro og
Kongens Nytorv. En Event vil bestå af en pop up-udstilling baseret på historier og objekter fra brudte
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forhold indsamlet af det kunstneriske hold, som også vil stå til rådighed og fortælle om konceptet bag
forestillingen.

To events er planlagt til at foregå i Folkehuset Absalon på Vesterbro i forbindelse med
fællesspisning, hvor det også er planlagt at vise en kort passage fra forestillingen.

Det samlede udgiftsbudget er på 602.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til tryk
af banner, brochurer, visitkort, aftalekontrakter, materialer til pop-up udstillingen, leje af ladcykler
samt let forplejning til deltagerne ved de offentlige events.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter events i Indre By.

Puljegruppens anbefaling

Nej. Projektet er et meget stort, proff. foretagende med et udgiftsbudget på 602.000. Der søges
20.000 til indsamling af materiale ved 4 events i Indre By (på forudsigelige steder, hvor næsten ingen
lokale beboere færdes) med henblik på senere teaterforestillinger. Vi havde meget svært ved at se
konceptet for os.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Teater Mikado på en ansøgning om 20.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til forestillingen "Events i Indre By for Forestillingen Forliste Forhold". 
Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på andre aktiviteter.

 

4. Apollonian Circles Black

Kaja MANAGEMENT søger lokaludvalget om 30.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til
gennemførelse af en genopsætning af projektet Apollonian Circles i en ny ”sort” udgave den 13.-15.
februar 2020 på Xenon i Huset-KBH under Vinterjazz 2020. Der planlægges fire koncerter.

Projektet har det transatlantiske band Hess Is More som omdrejningspunkt, iscenesat af
scenograferne Christian Friedländer og Dicki Lakha og i kostumer af Henrik Vibskov og instrueret af
Tue Biering. Apollonian Circles havde premiere i Apollo Kantine på Kunsthal Charlottenborg under
Copenhagen Jazz Festival i juli 2019.

Ambitionen er at skabe en tværæstetisk musikoplevelse, der taler til flere sanser og interagerer med
publikum. På baggrund af den store succes med Apollonian Circles, vil konceptet og projektet blive
videreudviklet og genopført i en ny, ”sort” udgave under Vinterjazz 2020.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til annoncering/PR, grafisk design, transport,
forplejning, ophold og kostumer. Det samlede udgiftsbudget for koncerterne er 120.000 kr.

Der regnes med entreindtægter med salg af 400 billetter til en pris på 150 kr.
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Sekretariatets bemærkninger

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget som udgangspunkt ikke støtter
projekter og arrangementer med en entré, der efter lokaludvalgets vurdering

• ikke matcher beløbet, der ansøges om
• ikke matcher projektet eller arrangementets indhold
• gør, at projektet eller arrangementet ikke er offentligt tilgængeligt.

Med den bemærkning ser sekretariatet intet til hinder for at støtte koncerterne med en
underskudsgaranti.

Puljegruppens anbefaling

Nej. Stort anlagt teaterkoncert (tror vi) med en billetpris på 150 kr. Ud over, at det finder sted i Huset,
har det ikke noget med hverken lokale beboere eller lokale problemstillinger at gøre.

Formandens indstilling

At Indre By Lokaludvalg giver afslag til Kaja Management på en ansøgning om 30.000 kr. af
lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Apollonian Circles Black". Afslaget begrundes med, at
lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke henvender sig til Indre Bys borgere og daglige brugere og
med at lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke er offentligt tilgængelige, når billetprisen er 150
kr. 

Økonomi

Der er endnu ingen ramme for 2020, men lokaludvalget har indtil videre disponeret for 30.000 kr. af
2020-puljen til puljeansøgninger. Hvis indstillingerne følges, vil der ikke være disponeret for
yderligere af 2020-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøger om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Landsforeningen Liv & Død på en
ansøgning om 10.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Til middag hos de døde".
Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at projektet ikke henvender sig til Indre Bys
borgere og daglige brugere.
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2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til en borger på en ansøgning om
33.700 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til koncerten "KONCERT FOR BØRN KBH INDREBY -
MED HA AFRICAN ARCHESTRA". Afslaget begrundes med, at lokaludvalget vil bruge sine
penge på andre aktiviteter.

3. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Teater Mikado på en ansøgning om
20.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til forestillingen "Events i Indre By for Forestillingen
Forliste Forhold".  Afslaget begrundes med, at lokaludvalget ønsker at bruge sine penge på
andre aktiviteter.

4. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give afslag til Kaja Management på en ansøgning
om 30.000 kr. af lokaludvalgets 2020-pulje til projektet "Apollonian Circles Black". Afslaget
begrundes med, at lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke henvender sig til Indre Bys
borgere og daglige brugere og med at lokaludvalget vurderer, at koncerterne ikke er offentligt
tilgængelige, når billetprisen er 150 kr. 
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24.  B-sag: Status på lokaludvalgets pulje, november 2019 (2019-0305573)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning - se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på lokaludvalgets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning - se
bilaget.

Økonomi

Se ovenfor.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Bilag

1. Økonomioversigt (eftersendes)

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning.
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25.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, november 2019 (2019-0304069)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Indre By Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning jf.
løsningsafsnittet.

 

Problemstilling

Flere har henvendt sig til lokaludvalget siden lokaludvalgets møde den 10. oktober 2019.

 

Løsning

1. Dårlig luftkvalitet i Nansensgade

En borger foreslog med mail den 12. oktober 2019 lokaludvalget, at Nansensgade spærres af for
gennemgående trafik for at begrænse partikeludledningen i gaden. Med henvisning til en artikel i
Berlingske tidende om luftforureningen i København bragt den 7. oktober foreslog borgeren, at man
laver Nansensgade mellem Kjeld Langes Gade og Charlotte Amundsens Gade til en gågade eller
sivegade. Borgeren mener, at ved den løsning mister man kun et mindre antal parkeringspladser, der
evt. kan henligges til parkeringskælderen under Israels Plads, at der ikke er nogen
butikker/handlende på den foreslåede strækning der har behov for levering af varer med større
køretøjer, og at der kan findes en løsning med hensyn til affaldsafhentningen. Borgeren stiller sig selv
til rådighed for vider dialog.

Efter aftale med lokaludvalgets formandskab er sekretariatet ved at aftale med borgeren, at han og
lokaludvalget inviterer Nansensgade-kvarteret til et offentligt kaffemøde, hvor man uformelt taler om
problemerne og om mulige løsninger. Dette med henblik på dels at skabe et grundlag for
lokaludvalget til at gå videre med sagen til kommunen og dels at skabe ejerskab i kvarteret til sagen.
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2.Skraldespande i København

En borger spurgte med mail den 7. oktober 2019 lokaludvalget, hvornår der bliver sat flere
skraldespande op i København. Ligeledes spørger borgerne, om man kan sætte låg på
skraldespandene, så fugle ikke kan flyve ned i skraldespandene og rode skaldet ud igen. Yderligere
henviser borgeren til, at man burde rense omkring risterne til kloakkerne, så vandet ved kraftige
regnskyl bedre kan løbe ned i kloakkerne. Borgeren foreslår at arbejdsløse kan påtage sig opgaven.

Sekretariatet bad den 21. oktober 2019 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget.

 

3. Reklamer ved Kongens Nytorv

En borger spurgte med mail den 21. oktober 2019 lokaludvalget, hvad reglerne er for opsætning af
reklamer ved Kongens Nytorv. Borgeren ærgrer sig over, at facaderne på Thotts Palæ (med den
franske ambassade) og især Harsdorffs Hus næsten er skjult bag kæmpemæssige reklamer.

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 30. oktober 2019, at den franske ambassade selv med
mellemrum ønsker at gøre opmærksom på begivenheder m.v. af betydning for relationerne mellem
Frankrig og Danmark og/eller København og Paris. Ambassaden får derfor mulighed for at hænge
bannere op for en varighed af højst 14 dage, hvilket er i overensstemmelse med de interne
retningslinjer, der er gældende for midlertidig ophængning af bannere på bygninger.

Hvad angår Harsdorffs Palæ oplyser forvaltningen, at der er tale om en stilladsreklame. Københavns
Kommune godkender ophængning af reklamebannere på stilladser, der er nødvendige af hensyn til
ombygnings- og renoveringsopgaver m.v. Stilladset med reklame må kun være opstillet så længe de
pågældende bygningsarbejde pågår.

 

4. Parkeringsanlæg under Langebro

En borger spurgte med mail den 22. oktober 2019 lokaludvalget, hvornår parkeringsanlægget under
Langebro åbner.

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 29. oktober 2019, at projekt ’Genåbning af
parkeringsanlæg i Langebro P-kælder’ blev genopstartet i februar 2019 efter, at det blev berosat i
2018. Teknik- og Miljøforvaltningen er i øjeblikket ved at udarbejde en samlet redegørelse for hele
Langebro, som forventes fremlagt for Teknik- og Miljøudvalget ultimo 2019. Redegørelsen vil
indeholde et samlet overblik over Langebros tilstand og en ny tidsplan for projektet. Forvaltningen
kan derfor ikke på nuværende tidspunkt oplyse, hvornår parkeringsanlægget vil være klar til
ibrugtagning.

 

5. Borgersamling i Middelalderbyen
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En borger orienterede med mail den 30. oktober 2019 lokaludvalget om, at hun som deltager i
borgersamlingen i Middelalderbyen har bedt om, at forløbet omkring borgersamlingen bliver evalueret
af en uvildig part og udkommer som skriftlig rapport. Det oplyses at borgersamlingen internt evaluerer
forløbet den 11. december 2019, men borgeren ønsker yderligere, at proces og produkt evalueres af
en uvildig part.

Sekretariatet har takket for orienteringen.

 

6.Forskningsprojekt om turisme

En gruppe studerende fra RUC kontaktede den 1. november 2019 lokaludvalget vedrørende et
forskningsprojekt om turisme. I den forbindelse er de i gang med at researche lokales meninger og
synspunkter angående turister i Indre By, og hvordan turister påvirker de lokales daglige liv. Derfor vil
de studerende gerne i kontakt med medlemmer af lokaludvalget, der kunne tænkte sig at være en del
af deres research primært bestående af interviews. Eller hvis lokaludvalgets medlemmer kender
andre, der kunne tænke sig deltage i deres research, vil de gerne høre herom.     

De studerende studerer internationalt samfundsvidenskabelig bachelor på RUC, hvor de er i gang
med deres tredje semester-projekt.

I skrivende stund har sekretariatet formidlet kontakt mellem de studerende og fire borgere i Indre By,
der gerne vil interviewes til projektet.

 

7.Forslag om udvidelse af ordningen vedrørende beboerparkering i p-kælderen under Israels
Plads

En borger kontaktede den 30. oktober 2019 lokaludvalget om hans oplevelse af, at det er stadigt
sværere at finde parkeringspladser i området omkring Nørre Farimagsgade samt Nansensgade.

Borgeren havde først henvendt sig til Center for Parkering i Teknik- og Miljøforvaltningen, men blev
herfra henvist til at kontakte Indre By Lokaludvalg om sagen. Borgeren beskriver i sin henvendelse,
hvordan han nogle dage kan bruge op til 40 minutter på at finde en parkeringsplads i området.
Borgeren foreslår derfor at man, til glæder for borgerne i Indre By og miljøet, udvider den
eksisterende ordning med beboerparkering under Israels Plads.

I besvarelsen fra Center for Parkering blev borgeren gjort opmærksom på, at en udvidelse af
ordningen først og fremmest kræver, at der afsættes de nødvendige midler i kommunens budget –
dernæst at Q-Park er villige til at leje flere pladser ud til en for kommunen acceptabel pris. 

Yderligere blev der gjort opmærksom på, at I den netop indgåede budgetaftale for 2020 er der ikke
afsat midler til at leje flere pladser.
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Den 6. november 2019 bad sekretariatet Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget og herunder oplyse, hvad det vil koste kommunen at leje flere p-pladser i
parkeringsanlægget under Israels Plads til beboerparkering.

 

8. Støjgener fra Illum Rooftop

En borger henvendte sig med mail den 3. november 2019 til lokaludvalget med information om et
tilbagevendende problem med støj fra Illums Rooftop, som han bor tæt ved. Han beskriver stedet
som en udendørsbar med cirka ti store frit-hængende højtalere og live DJ. DJ’en spiller direkte i det
fri uden afskærmninger. Han oplyste, at der gentagne gange er klaget over dette og at man talrige
gange har søgt kommunens hjælp.

Borgeren oplyser, at i vinterhalvåret er beboerne i området generet af støj fra Illum Rooftop hver
fredag og lørdag. I sommerhalvåret som oftest også på flere hverdage. Festen starter sidste på
eftermiddagen og fortsætter til stedet lukker ved midnat. I julefrokostsæsonen fortsætter festen dog til
senere og tilmed med live bands. Illum reklamerer selv med disse live optrædende og efterfølgende
diskotek. Disse bands spiller indendørs, men da samtlige døre står åbent mellem den indendørs bar
og den udendørs, mener borgeren, at det ikke er at sidestille med et indendørs arrangement.

Borgeren oplyser videre, at Teknik- og Miljøforvaltningen beder beboerne i kvarteret om at kontakte
støjvagten, og at Illums anlæg er plomberet, hvorfor der ikke bør være et problem. Til trods for denne
plombering har støjvagten dog tidligere flere gange konstateret, at grænseværdierne er overskredet,
oplyser borgeren. han mener, at Illum fået foretaget en misvisende målinger i forhold til, hvor højt de
kan/må spille; målinger, som danner grundlag for plomberingen.

Sekretariatet bad den 7. november 2019 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget.

9. Heerup skulpturerne i Heerup Haven

En borger spurgte med mail den 5. november 2019 lokaludvalget om, hvor Heerup skulpturerne i
Heerup Haven er blevet af.

Sekretariatet bad den 7. november 2019 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og
lokaludvalget.

 

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Se ovenfor.

 

Beslutning

1. Formanden orienterede om en henvendelse fra en borger, der mener, at julemarkederne er
grimme og mangler kvalitet; særligt med hensyn til det, der sælges. Borgeren foreslår, at
julemarkederne skal udbydes til særlige målgrupper, fx unge kunstnere. 

Lokaludvalget besluttede at drøfte julemarkeder i sit møde den 12. december 2019.

2. Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning jf.
løsningsafsnittet.
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26.  Meddelelser (2019-0304095)

 

Beslutning
Skolestruktur

Jens Erik Frandsen orienterede om et møde den 6. november 2019 mellem børne- og
ungdomsborgmesteren, Børne- og Ungdomsforvaltningen og lokaludvalgsformændene, som han
deltog i på vegne af lokaludvalgets formand. Borgmesteren og forvaltningen ønskede input til
forskellige modeller for skolestruktur, fx om hvorvidt de ældre klasser skal samles på særlige skoler.
Overordnet var der ønske om tættere samarbejde og dialog på skoleområdet mellem forvaltningen,
skolerne og lokaludvalgene.

 

Sankt Pauls Plads

Bent Lohmann oplyste, at lokaludvalget er vært for et borgermøde den 27. november 2019 om Sankt
Pauls plads, hvor det er tanken at få dannet arbejdsgrupper blandt borgerne om fx finansiering
til nyindretning af pladsen og om aktiviteter på pladsen.

 

Borgersamling om mindre biltrafik i Middelalderbyen

Bent Lohmann oplyste, at materialet, der kommer ud af Borgersamlingsprocessen, sendes i høring
blandt interessenterne ultimo november. Dvs. at lokaludvalget skal tage stilling til det i sit møde den
12. december 2019.

 

Kayak Bar

Bent Lohmann oplyste, at Kayak Bar har inviteret lokaludvalget til at samarbejde om deres initiativ til
at invitere politikere til møder med borgerne.

Lokaludvalget bad formandskabet og sekretariatet om at tale med Kayak Bar om initiativet.
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27.  Eventuelt

Beslutning
På opfordring fra Jan Frederik Hansen orienterede Sally Mountfield og Bent Lohmann om status på
natteværterne og på et forslag om, at kommunen skal ansætte ordensvagter.

Sally Mountfield orienterede om status på aktiviteter i Indre By under Eurogames og World Pride i
2021, idet hun havde deltaget i et møde med arrangørerne.
Lokaludvalget bad på den baggrund formanden om en indstilling til et senere lokaludvalgsmøde om
anvendelsen af Rådhuspladsen generelt, efter at den har fået en ny indretning.

Sally Mountfield oplyste, at Teknik- og Miljøforvaltningen ikke har imødekommet en ansøgning om
yderligere udeservering på et friareal i Teglgårdsstræde.

 

______________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.33 og sluttede kl. 22.07.

 

Om dagsordenen
Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge, idet dagsordenens punkt 7-10 blev behandlet
samlet:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsorden
16.Dispensation til hotellejlighed i Sankt Peder Stræde
17. Rosenborg Eksercerplads
18. Udsmykning af byggepladshegn i Købmagergade
19. Opfølgning på lokaludvalgets nabomøde for beboerne i Laksegade-kvarteret og omkring Nikolaj
Plads
21. Tovholder for Puljegruppen
22. Puljeansøgninger til 2019-puljen, november 2019
23. Puljeansøgninger til 2020-puljen, november 2019
24. Status på lokaludvalgets pulje, november 2019
3. Forslag om ny plads ved Østerport st.
4. Mindesten i Churchillparken for australske piloter
5. Idéer og forslag til miljøvurdering af Lynetteholm
6. Offentligt dialogmøde om luftforurening fra busser og taxier
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7.-10. Borgerpanelundersøgelse om daginstitutioner, Borgerpanelundersøgelse om
skoler, Borgerpanelundersøgelse om fritidsinstitutioner og Borgerpanelundersøgelse om
fritidsklubber
11. Høringssvar vedrørende kortlægning af musik i Københavns Kommune
12. Aftalen om kommunens Budget for 2020
13. Status på skybrudsprojektet for Sankt Jørgens Sø
14. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
15. Lysreklame på hjørnet af Åboulevard og Rosenørns Allé
20. Borgerpanelundersøgelse om turismen i Indre By
25. Henvendelser til lokaludvalget, november 2019
26. Meddelelser
27. Eventuelt

 

Mødedeltagere

Beboerrepræsentationen Nansensgade 47 Bent Lohmann
Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld A. Larsen
Tivolis Venner Jep Loft
Miljøpunkt Indre By/Christianshavn Marietta Bonnet
A/B Hjørnehuset, Øster Farimagsgade 75 / Zinnsgade 2 Anton Ørnbo Skovle
Grønnegade Kvarters Beboerforening Hannibal C. Holt
Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade (Kartoffelrækkerne) Ingolf Ibus
Krusemyntehusene, Grundejerforeningen af 18.12.1918 Lean Milo
Nørre Kvarter Beboerforening Sally Mountfield
Trafikforeningen Webersgade Hans-Henrik T. Ohlsen
Gammelholm Beboerforening Ole Bang
Bo Bedre Bedst Susan Brinck
Socialdemokratiet Lars Vedel Jørgensen
Radikale Venstre Steen Juhl Olesen
Socialistisk Folkeparti Jan Frederik Hansen
Venstre Jens Erik Frandsen
Enhedslisten Gunna Starck
Alternativet Lise Smørum

Fraværende med afbud
Tanya Jørgensen og hendes suppleant.
Ulla Ekberg. Hun har ingen suppleant.

Fraværende uden afbud
Jens Vexø.
Peter Stakemann.
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Fraværende i mødet
Ole Bang ankom til mødet kl. 19.05 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.
Hannibal C. Holt forlod mødet kl. 19.13-19.27 under behandlingen af dagsordenens punkt 5 og 6.

 

________________________________________________________________________________________________

NÆSTE MØDE

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 12. december 2019 kl. 16.30-19.30 i Det
Grønlandske Hus, Løvstræde 6.
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